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Koalice v Praze se shodla 
na programu nové rady

ANO, ČSSD a Trojkoa-
lice se sice domluvily 
na programu vznikající 
rady hlavního města, ale 
jednání uvízla na šéfovi 
zelených Martinu Strop- 
nickém. ANO a ČSSD ho 
opět odmítly do rady jme-
novat. str. 3

Babišův michelinský 
podnik bude mít sestru
Po třech letech fungo-
vání luxusní restaurace 
Paloma u francouzského 
Azurového pobřeží chystá 
její majitel Andrej Babiš 
sesterský podnik v Průho-
nicích. str. 7

Sedmihodinový únos  
se šťastným koncem
Z Egypta bylo na Kypr 
uneseno letadlo s více než 
60 lidmi na palubě. Únosce 
se po sedmi hodinách 
vzdal úřadům, nikomu 
z cestujících ani posádky 
se nic nestalo. str. 10
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Podepsáno
Česko-čínská smlouva o strategické spolupráci, kterou včera podepsali 
prezidenti obou zemí Miloš Zeman a Si Ťin-pching, otvírá cestu 
mnohamiliardovým investicím. Oběma směry.

Do Česka už letos  
přitečou z Číny  

investice  
v hodnotě

95  
miliard

korun.

Peníze jdou i opačným 
směrem – třeba Škoda 

Auto hodlá během 
příštích pěti let 

investovat do výstavby 
svých závodů v Číně

60 
miliard

korun.

Poskytovatel půjček 
Home Credit ze skupiny 

PPF miliardáře  
Petra Kellnera se chystá 
do konce příštího roku 

investovat v Číně

25  
miliard

korun, a zdvojnásobit tak 
svůj tamní byznys.

Česko se připravuje i na 
příchod velkých čínských 

bank. Česká národní 
banka se dohodla 

s čínským regulátorem

na spolupráci 
v případech 

krize.
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Brexit
Škoda že prezident Zeman nemá kočár, aby 
v něm povozil čínského prezidenta. Také je 
škoda, že včera nepršelo, mohl by Číňanovi držet 
deštník se stejnou vervou, jako se tohoto při Si 
Ťin-pchingově londýnské návštěvě ujali členové 
britské královské rodiny. Při všech těch protestech 
proti nedodržování lidských práv v Číně, což je 
fakt, by chtělo totéž připomenout u dalších zemí, 
se kterými Evropa nejen obchoduje, ale některým 
rovnou posílá peníze a slibuje bezvízový styk. 
A proč vůbec celý ten poprask kvůli Číně, vždyť 
i Jižní Korea je v tuzemsku větším investorem? 
A podíl čínských investic na všech zahraničních 
investicích v Česku je hluboko pod procentem. 
I kdyby se naplnila slova prezidenta Zemana, 
že do konce roku se čínské investice vyšplhají 
ke sto miliardám, stále to budou drobné. A sku-
tečně velkým investorům se v Česku červených 
koberců a hradních banketů nedostane.

Když se mě ptají v Londýně, co si česká média 
myslí o brexitu, neumím odpovědět. Mnozí tam 
ale mají jasno. Kdyby se v červnu hlasovalo 
o vstupu do EU, asi 98 procent z nich by bylo proti. 
Když jsou ale uvnitř, mohou i zůstat. Osobně si 
myslím, že bez Velké Británie by se EU smrskla 
na německý diktát s posluhovačnými Francouzi, 
kteří by bez zemědělských dotací zkrachovali již 
před půlstoletím. Není ale divu, že Britové uvažují 
o odchodu. Komu by se chtělo rok dohadovat 
na něčem, co žádá okamžitou reakci? Nebo která 
členská země potřebuje „založit“ tento týden.

Zápisník  
Zdeňka Pečeného

Protagonisté dne

Matěj stropnický

předseda strany zelených

András tövisi

šéf philip Morris

Julija tyMošenková

předsedkyně vlasti

Přes výtky koaličních partnerů trvá  
na své kandidatuře do pražské 
rady. Stává se tak hlavní překážkou 
ke vzniku nové vlády ve městě.

str. 3

Kutnohorský výrobce tabáku loni 
v Česku meziročně zvýšil čistý zisk 
o čtrnáct procent na 2,6 miliardy 
korun. 

str. 8

Její strana si při formování 
ukrajinské vládní koalice klade 
další podmínky. Oddaluje tím 
náhradu předešlého kabinetu. 

str. 10

n Český prezident Miloš 
Zeman a jeho čínský 
protějšek Si Ťin-pching 
podepsali včera v Praze 
smlouvu o strategické 
spolupráci obou zemí. 
Konkrétní smlouvy bu-
dou následovat dnes.

Jana Havligerová 

Slíbené investice do české 
ekonomiky překonaly očeká-
vání, původně Zeman avizoval, 
že se budou pohybovat kolem 
pětačtyřiceti miliard korun. 
Do jakých oborů, případně 
podniků hodlají Číňané vložit 
peníze, se dozvíme dnes. Dvacet 
konkrétních obchodních smluv 
bude podepsáno na pražském 
Žofíně, kde se koná diskuzní 
ekonomické fórum. 

„Na Žofíně budeme podepiso-
vat konkrétní smlouvy, a jest-
liže jsem odhadoval, že objem 
čínských investic v tomto roce 
bude 45 miliard korun, hluboce 
jsem se zmýlil. Jen pro tento rok 
je to 95 miliard korun,“ prohlásil 
Zeman po jednání se Si Ťin- 

-pchingem na Pražském hradě. 
Český prezident dodal, že inves-
tice jdou i opačným směrem, při-
čemž zmínil firmu Škoda Auto, 
která během příštích pěti let 
hodlá do výstavby svých závodů 
v Číně investovat šedesát miliard 
korun. Dalšímu rozvoji spolu-

práce by podle Zemana pomohlo 
i zjednodušení vízové politiky. 

Český prezident a jeho čínský 
protějšek podepsali včera smlou-
vu o strategické spolupráci obou 
zemí. Jedná se o dokument, který 
má deklarativní charakter, není 
právně závazný. „Zahájíme velké 
projekty spolupráce, například 
v oblasti jaderné energetiky, dále 

budeme spolupracovat v oblasti 
financí a pokročilých technolo-
gií,“ uvedl Si Ťin-pching. Podle 
něj je kromě této „pragmatické 
spolupráce“ důležité, aby se dál 
rozvíjel i dialog na vysoké úrov-
ni, mimo jiné i politických stran. 
Zmínil také potřebu podpory 
vzájemné výměny při rozvoji 
kulturních a sportovních styků, 
turistiky a čínské medicíny.

Především o obchodních 
vztazích jednal včera Si Ťin-
pching také s premiérem 
Bohuslavem Sobotkou. Ten 
už vloni v listopadu podepsal 
v Číně dohodu o zapojení Česka 
do iniciativy Nová hedvábná 
stezka. Cílem tohoto projektu, 
do kterého se Peking chystá 
napumpovat v přepočtu biliony 
korun, je podpora obchodu mezi 
Čínou a Evropou, ale i s Ruskem 
a zeměmi Střední Asie. Česko je 
jednou ze zemí na Nové hedváb-
né stezce, respektive v ekono-
mickém pásu, který se rozpro-
stírá podél ní. Součástí tohoto 
projektu je i vybudování nové 
infrastruktury včetně želez-
nic. Čínský prezident se setkal 
rovněž s předsedy obou komor 
parlamentu Milanem Štěchem 
a Janem Hamáčkem.

Zeman: Čína tu letos 
investuje 95 miliard

Na pražském Žofíně  
čeká na podpis 

20
konkrétních obchodních  

smluv.

diAlog. Podle čínského prezidenta Si Ťin-pchiga je důležité, aby se kromě „pragmatické spolupráce“ dál rozví-
jel také dialog na vysoké úrovni, mimo jiné i politických stran.
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n Jedinou překážku 
pro pokračování jed-
nání zůstává šéf zele-
ných Martin Strop- 
nický. 

ANO, ČSSD a Trojkoalice sice 
dokázaly dojednat program 
vznikající rady hlavního 
města, avšak ANO a ČSSD 
do tohoto orgánu opět 
odmítly jmenovat předsedu 
Strany zelených Stropnické-
ho. Trpělivost došla Sta-
rostům a nezávislým, kteří 
Stropnického vyzvali, aby 
se vzdal kandidatury.

Návrat Stropnické-
ho do rady jako součást 
Trojkoalice navrhla Stra-
na zelených. Stropnický 
skončil na pozici náměstka 
primátorky loni v říjnu, kdy 
se rozpadla koalice ANO, 
ČSSD a Trojkoalice.

Nominace šéfa zelených 
podle STAN dostává jednání 
o obnově bývalé koalice 
ANO, ČSSD a Trojkoalice 
do slepé uličky. „Jeden člověk 

nemůže blokovat celé jed-
nání. Podle informací, které 
máme od většiny magis-
trátních stran, si ani jeden 
z účastníků možné koalice 
nepřeje jeho návrat do rady,“ 

uvedl zastupující předseda 
STAN Petr Gazdík.

Stropnický postoj Starostů 
a nezávislých odmítl. Strana 
zelených prý nikdy nemluvi-
la kterékoli straně do oblasti 
personálií, proto totéž oče-
kává od ostatních. „Odmítli 
jsme podpořit partnerství 
Prahy s Pekingem, protože 
si čínská strana kladla ulti-
mativní požadavky. Ultimáta 
odmítáme i v tomto přípa-
dě,“ prohlásil. Neexistuje 
podle něho žádný důvod, 
proč by funkci radního ne-
mohl vykonávat.

Podle radní Jany Plamín-
kové (STAN) měla být do 
rady původně nominována 
zastupitelka ze Strany zele-
ných Petra Kolínská. Na to, 
že Stropnický nebude přijat 
koaličními partnery, STAN 
prý zelené upozornil. /čtk/
 náZory str. 12 více e15.cz
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Strana zelených 
nikdy nemluvila 
kterékoli straně 
do oblasti personálií, 
proto totéž očekává 
od ostatních, namítá 
Martin Stropnický.
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pražská koalice se shodla 
na programu nové rady

Městská část se zbaví 
bondů Via Chem Group

Praha 6 chce prodat dlu-
hopisy Via Chem Group 
za nominální hodnotu  
156 milionů korun. Dlu-
hopisy zkrachovalé firmy 
vlastní i další radnice, ku-
povaly je prostřednictvím 
firmy Key Investments. 
Případ řeší soud. 

Odbory se staví proti 
autobusovému tendru 
Dopravní odboráři žádají 
zastavení pětimiliardové 
soutěže Královéhradec-
kého kraje na zajištění 
autobusové dopravy 
od roku 2017. Tvrdí, že za-
dání desetiletého tendru 
je nekvalitní.

Sobotka se zúčastní  
večeře s Obamou
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) bude zítra hostem 
na večeři šéfů delegací 
před jaderným summitem, 
kterou v Bílém domě po-
řádá americký prezident 
Barack Obama. /čtk/

Krátce

Úřad průmyslového vlast-
nictví loni udělil 749 patentů 
a zapsal 1356 užitných vzorů. 
Rostoucí zájem projevovali 
hlavně vynálezci, kteří loni 
získali 576 patentů, nejví-
ce za dvacet let. Češi stojí 
o ochranu inovací přede-
vším v oborech 
měření a opti-
ka, organická 
chemie, doprava 
a skladování. 

„Ještě daleko 
důležitější je, 
že stoupá počet 
přihlášek, které 
míří z Česka 
do zahraničí. 
Mnoho práce ale 
zbývá, abychom 
se naučili technické inovace 
nabídnout a prodat do svě-
ta,“ dodal předseda Úřadu 
průmyslového vlastnictví 
Josef Kratochvíl. 

Počet patentů udělených 
českým zájemcům se proti 
roku 2010 více než zdvojná-
sobil, před pěti lety získalo 
patent pouze 279 českých 

žadatelů. Zahraniční při-
hlašovatelé naopak získali 
v porovnání s předloňským 
rokem v Česku méně paten-
tů. Zatímco předloni to bylo 
217 patentů, loni 173. 

O získání ochrany se stále 
více snaží univerzity. Úřad 

loni vyso-
kým školám 
a univerzi-
tám udělil 
223 patentů, 
meziročně 
o padesát 
více. 

Větší zájem 
než o patenty 
je v posled-
ních letech 
o užitné vzo-

ry, které nabízejí rychlejší 
a méně nákladnou ochranu 
pro technická řešení menší-
ho ekonomického významu 
či krátkodobého využití. 
„Loni jsme registrovali  
1446 přihlášek, z toho  
94 procent podali domácí 
žadatelé,“ uvedl Kratochvíl.  
/čtk/  více e15.cz

Češi získali nejvíce 
patentů za dvacet let

Počet patentů 
udělených českým 
zájemcům se loni 
oproti roku 
2010 více než 
zdvojnásobil.

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/prazska-koalice-ma-program-ano-a-cssd-ale-dal-odmitaji-stropnickeho-1283417
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesi-ziskali-nejvice-patentu-za-20-let-musi-se-ale-lepe-prosadit-ve-svete-1283463


Jan Stuchlík

Do Česka dorazila finanční 
část čínského projektu Nové 
hedvábné stezky. „Česko je 
díky své poloze, průmyslu 
a infrastruktuře důležitým 
článkem stezky. Proto je 
to místo pro velké čínské 
investice,“ prohlásil na 
pražském Česko-čínském 
fóru finanční spolupráce Chu 
Chuaj-pang, šéf jedné z nej-
větších čínských bank China 
Development Bank. A kde je 
místo pro čínské investory, 
musí být i velké čínské banky 
a adekvátní čínská finanční 
infrastruktura, rozhodla už 
na konci roku 2014 čínská 
vláda.

Teď se na příchod čínských 
bankovních obrů připravuje 
i Česká národní banka. Při 
návštěvě čínského preziden-
ta Si Ťin-pchinga podepsal 
guvernér ČNB Miroslav 
Singer s předsedou čínského 
bankovního dozoru CBRC 
Šang Fu-linem dodatek k do-
hodě o porozumění z roku 
2010. Ten vytváří pravidla 
pro spolupráci obou institucí 
pro případ, že se do problé-
mů dostane pobočka čínské 
banky v Česku nebo pobočka 
české finanční instituce 
v Číně. Singer výslovně zmí-
nil Home Credit ze skupiny 
PPF, který je jedním z největ-
ších nebankovních poskyto-
vatelů úvěrů v Číně. 
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Česko se chystá na příchod 
velkých čínských bank
n Čína buduje 
pobočky svých 
bank po celé 
trase projektu 
Nové hedvábné 
stezky. Na jejich 
otevření se chystá 
i Česká národní 
banka. S čínským 
regulátorem 
se dohodla 
na spolupráci 
v případech krize.

„Dohlížíme na PPF Group 
a potřebujeme vědět, co se 
děje s Home Creditem v Číně. 
Může nastat krizový scénář, 
kdy se dostane do finančních 
problémů a řešením bude 
financování mateřskou spo-
lečností nebo jeho oddělení 
od matky. V obou případech 
musí spolupracovat oba 
regulátoři,“ vysvětluje člen 
bankovní rady ČNB Vladimír 
Tomšík. Stejný scénář může 
nastat i v případě poboček 
čínských bank v Česku, 
jejichž počet by se mohl brzy 
výrazně rozrůst. Loni v srpnu 
se v Praze usadila pobočka 
Bank of China, která z české 
metropole udělala jedno ze 
šesti míst v Evropě, kde se zú-
čtovávají transakce v čínské 
měně. Na podzimní návštěvě 
premiéra Bohuslava Sobotky 
v Pekingu se mluvilo o pří-
chodu největších čínských 
bank jako China Develop-
ment Bank, China Construc-
tion Bank nebo ICBC. „Hledat 
řešení krizových situací u tak 
velkých bank, až když se něco 
stane, by bylo pozdě,“ dodává 
Tomšík.

Čína budování finanční 
infrastruktury pro Novou 
hedvábnou stezku myslí 
vážně. „Kromě Česka máme 
dohodu o porozumění s ná-
rodními regulátory v dalších 
27 zemích na trase stezky. 
Devět čínských bank už zalo-
žilo 56 poboček ve 24 státech 
podél stezky,“ uvedl v Praze 
předseda CBRC Šang Fu-lin.

Čínské banky mají na 
financování projektů Nové 
hedvábné stezky stovky mi-
liard dolarů. Součástí čínské 
strategie je také větší prosa-
zování jüanu jako mezinárod-
ní měny. Vláda dala čínským 
finančním institucím loni za 
úkol, aby zlepšily systém pro 
přeshraniční platby v jüa-
nech. „Bank of China v Česku 
podpoří používání čínské 
měny v obchodě i investi-
cích. Dohodu o zúčtování už 
máme s Českou spořitelnou 
a Raiffeisenbank,“ říká Kao 
Jing-sin, viceprezident Bank 
of China. Ve hře by mohly 
být také emise dluhopisů 
v jüanech.

Vývoj objemu čínského kapitálu upsaného v základním jmění českých firem

*k 21 .3. 2016, jen přímé majetkové účasti zapsané v obchodním rejstříku, nebo výroční zprávě pramen bisnode

2012

2013

2014

2015

2016*

počet firem kapitál (v korunách)2301 3 341 162 209

2266 1 978 100 068

2205 2 767 203 034

2223 5 829 873 147

2136 5 739 340 668
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nojmenným významným 
čínským výrobcem tradič-
ních přípravků a českým 
holdingem Delta Capital 
podnikatele Michaela Brody. 
Spolupráci podle informací 

serveru iHNed domluvil 
bývalý premiér Petr Nečas. 
Podnik hodlá otevřít ještě 
několik dalších klinik v Čes-
ku i jiných zemích EU.

Čeští poskytovatelé 
tradičních čínských metod 
a přípravků usilují také 

o změnu právních předpisů, 
uznání své profese a její za-
vedení jako vysokoškolského 
studijního oboru.

Tradiční čínská medicína 
je považována za význam-
ného hybatele nelegálního 
obchodu s ohroženými dru-
hy rostlin a zvířat. Týká se 
to například medvědí žluči 
z brutálních čínských farem, 
produktů z tygrů a nosorož-
ců. Česká inspekce životního 
prostředí zabavila od roku 
1998 do roku 2015 celkem 
6700 přípravků tradiční čín-
ské medicíny z chráněných 
živočichů a rostlin.

Obchod s tradiční čínskou 
medicínou roste ročně dvou-
ciferným tempem a celosvě-
tově se jeho hodnota počítá 
v desítkách miliard dolarů.

Jaroslav Bukovský

Poskytovatel půjček Home 
Credit z rodiny PPF miliar-
dáře Petra Kellnera chystá 
velké čínské tažení. Do konce 
příštího roku hodlá skupina 
za velkou zdí investovat 
921 milionů dolarů, tedy 
bezmála 25 miliard korun, 
a zdvojnásobit tak svůj tam-
ní byznys. 

Zejména masivní investič-
ní sázka na on-line půjčky 
ve druhé největší ekonomice 
světa má pokrýt očekávaný 
spotřební boom. Pro čínský 
deník China Daily to uvedl 
šéf Home Creditu Jiří Šmejc. 
„Naším bezprostředním 
cílem je vybudovat v Číně 
platformu on-line půjček, 
která bude nejméně tak 
robustní jako síť našich 
kamenných prodejních míst. 
Během dvou až tří let se tak 
můžeme stát jedničkou na 
čínském trhu on-line půjček. 
Očekáváme, že prostředí re-
tailových půjček se bude per-
spektivně točit především 
kolem chytrých telefonů,“ 
uvedl Šmejc. Skupina podle 
něho plánuje on-line expanzi 
už v letošním roce, rozšířit 
se má i škála v Číně prodáva-
ných úvěrových produktů. 

Expanzi Home Creditu 
v Číně může urychlit užší 

kontakt mateřské skupiny 
PPF s čínskou Bank of China, 
obě finanční skupiny se vče-
ra dohodly na bližším part-
nerství. „Jedná se o obecné 
memorandum o spolupráci 
v oblasti finančních služeb,“ 
uvádí mluvčí PPF Radek 
Stavěl. 

Byznys Home Creditu 
v Číně zažil během posled-
ních let raketový růst. Podle 
neauditovaných výsledků 
loni skupina v zemi zdvoj-
násobila počet aktivních kli-
entů na více než pět milionů 
a vydělala 893 milionů jüanů, 
tedy přes 3,3 miliardy korun. 
To je takřka o tři čtvrtiny 
více než v roce 2014. 

Podíl Asie jako celku na 
nově poskytnutých úvěrech 
stoupl na 56,2 procenta, 
asijské obchody tak význam-
ně pomáhají kompenzovat 
ztrátový byznys skupiny 
v Rusku. V Číně působí 
Home Credit ve 260 měs-
tech v rámci 24 provincií 
a municipalit a zaměstnává 
33 tisíc lidí. 

Čína je pro on-line půjčko-
vý byznys zemí velkých pří-
slibů. Dnes se v zemi prodá 
prostřednictvím půjček v ka-
menných obchodech zhruba 
desetkrát větší objem zboží 
než na on-line úvěr, tento 
podíl se bude rychle měnit.

Adéla Čabanová

V Praze vznikne Asociace 
pro spolupráci ve zdravot-
nictví mezi Čínou a zeměmi 
střední a východní Evropy. 
Memorandum o jejím vzniku 
podepsal včera ministr 
zdravotnictví Svatopluk 
Němeček.

Představitelé lékařských 
organizací považují za 
nešťastné, že se stát v rámci 
sbližování s Čínou zavázal 
k podpoře tradiční čínské me-
dicíny. „Jako by ministerstvo 
zdravotnictví podporovalo 
věštění z koule,“ říká předse-
da vědecké rady České lékař-
ské komory Zdeněk Mrozek. 
Kritické je i vedení odborné 
České lékařské společnosti. 
Tradiční čínské přípravky 
nemají vědecky ověřenou 
bezpečnost a účinnost.

„Za přínos čínské medi-
cíny považuje ministerstvo 
zdravotnictví její využití 
jako doplňku klasické 
léčby, například u tlumení 
chronické bolesti akupunk-
turou,“ reaguje mluvčí úřadu 
Štěpánka Čechová.

V minulých dnech uspořá-
dala v Praze festival čínské 
medicíny nová klinika Tong 
Ren Tang, založená stej-

DRAŽBA zámku Oltyně
Společnost PROKONZULTA, a.s. realizuje veřejnou dražbu dobrovolnou.

Popis
Pozemek

m2

Nejnižší podání 
Kč

Odhad
Kč

Příhoz 
Kč

Čas dražby 
hodin

Zámek Oltyně 80.000 9,9 mil. 29 mil. 20 tis. 11:50

Dražba se koná v dražební místnosti v Národním domě na Vinohradech,  
náměstí Míru 9, Praha 2 dne 18. 5. 2016 v 11:50 hodin.

Prohlídky se konají dne 21. 4. 2016 v 10:00 hodin, 26. 4. 2016 ve 14:00 hodin  
a 4. 5. 2016 v 16:00 hodin, sraz účastníků Oltyně č. p. 15, Opařany.

Kontaktní údaje: odehnalova@prokonzulta.cz, tel.: 543 255 515, mobil: 608 718 040.

Úplné znění vyhlášky, znalecký posudek a další informace na www.prokonzulta.cz.

PROKONZULTA_as_E15_83x40.indd   1 10. 3. 2016   11:37:01
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Rezort zdravotnictví 
považuje za přínos 
využití akupunktury 
u chronických bolestí. 

A161003568� inzerce

Home Credit v Číně 
buduje impérium

Sbližování s čínskou 
medicínou budí poprask 

Pavel bělobrádek:

Na China-Czech Financial Fo-
rum centrálních bank jsem Číně 
popřál, aby na hospodářský 
úspěch navázala úspěšně i v po-
kroku v lidských právech.

twitter.com/e15news

dušan kütner:

Pardubičtí celníci zabavili 17 tisíc 
padělků triček či tašek z Číny. 
Ale třeba to byla jen další sou-
část čínských investic v Česku.

Miroslav kalousek:

Každá svobodná země by měla 
diktátorovi při jeho návštěvě  
připomínat ty, které on utla-
čuje...

stanislav šulc:

Já bych pro pana prezidenta 
měl takový nápad. Proč jen 
Dunaj–Odra–Labe? Proč ne 
Labe–Volha–Chuang-che? To je 
projekt hodný jeho velikosti.

proti. kolem pěti set lidí protestovalo na pražské kampě proti sbližování České republiky a Číny. 
většina z nich se pak vydala na Hradčany, kde protest pokračoval tichým shromážděním. 
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daniel HerMan:

Čínský prezident teď na 
tiskovce horoval pro kulturní 
výměnu a spolupráci. Zajímavé, 
že ministra kultury ČR nikdo 
v této věci neoslovil.

Martin fendrycH:

Pravda vítězí? Nad Hradem má 
viset Panda vítězí.

Motejlek.coM:

Pokud Číňané dokážou, co 
plánují/osnují, bude jejich nej-
větším nepřítelem v budoucnu 
aktuální český ministr financí. 
Bude to řež!

josef šlerka:

Hele, a ty vlajky Tibetu jsou taky 
vyrobený v Číně?
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n Novým komunikač-
ním kanálům nena-
hrává podoba české 
ekonomiky. Hodí se 
hlavně v oblasti služeb. 

Markéta Žižková

Tuzemské podniky se vzhle-
dem k využívání sociálních 
sítí umístily až na konci 
evropského žebříčku. V prů-
měru unijní osmadvacítky si 
pomocí nových kanálů loni 
budovalo značku 36 procent 
firem, v Česku to bylo pouhých 
23 procent. Podobné výsledky 
vykazuje podle Eurostatu 
Polsko nebo Rumunsko. 
Naopak v Irsku nebo na Maltě 
sociální sítě jako Facebook 
nebo LinkedIn využívá i více 
než 60 procent firem. 

Důvodem je podoba české 
ekonomiky. „V EU bylo v roce 
2014 pouze šest zemí, ve kte-
rých podíl terciárního sekto-
ru na hrubé přidané hodnotě 
nepřevyšoval dvě třetiny. 
Přitom hned pět států z této 

šestice patří mezi země s vů-
bec nejnižší intenzitou využí-
vání sociálních sítí firemním 
sektorem: Česko, Slovensko, 
Polsko, Maďarsko a Rumun-
sko,“ popsal hlavní ekonom 
finanční skupiny Roklen 
Lukáš Kovanda. Sociální sítě 
totiž najdou větší uplatnění 
právě v oblasti služeb než 
průmyslu nebo zemědělství. 

Pro některé české společ-
nosti se ale sociální sítě staly 
běžnou součástí komunikace. 
„Předáváme přes ně servisní 
informace, sdělení o našich 
sponzorských aktivitách, 
novinkách ve službách, 
obchodních nabídkách a po-
dobně,“ vyjmenoval Tomáš 
Zdražil z DHL Express. „Fa-
cebook jsme začali využívat 
také pro obsluhu zákazníka,“ 
popsala specialistka ČEZ pro 
oblast sociálních sítí Tereza 
Hartová. Ne vždy jsou ale 
vhodným kanálem. Podle 
mluvčí České podnikatelské 
pojišťovny Renaty Čapkové 
upřednostňují jejich klienti 
osobní návštěvu. 

sociální sítě firmy 
využívají jen málo

n Lyžařským středis-
kům v Česku letos 
vesměs klesla ná-
vštěvnost i tržby.

Jan Šindelář

Letošní zima představova-
la pro horské podnikatele 
jednu z nejtěžších zkoušek 
posledních let. Nebývalé 
teplo, chybějící přírodní sníh 
a pozdní nástup sezony vedl 
k až pětinovému poklesu 
návštěvnosti a tržeb, jak vy-
plývá z ankety deníku E15. 

„Na Vánoce fakticky nebyl 
sníh vůbec nikde, přitom 
bylo deset dní volna. A celý 
únor byly nadprůměrné 
teploty, pršelo, prostě šíle-
nost,“ hodnotí končící zimu 
majitel skiareálu Hartman 
v Orlických horách Radko 
Hartman. Podle něj zimy 
v posledních letech mají 
obecně k ideálu daleko, ta 
právě končící ale patřila 
k nejhorším. 

Na zkrácení sezony pouka-
zuje i Michal Hošek, ředitel 
společnosti Snowhill, která 
na českých horách provozuje 
pět středisek. Podle něj se 
letošní nižší výnosy proje-
ví na plánech investic do 
dalších let. Jako problém vidí 
především vysoké nájemné, 
které nezohledňuje klima-
tické výkyvy a vliv počasí na 
návštěvnost areálů. „Musíme 
ale stále hledat možnosti, jak 
plánovat rozvoj a moderni-
zaci, jinak bychom přestali 
být konkurenceschopní,“ 
doplnil Hošek. 

Majitel krušnohorského 
Skiareálu Klínovec Martin 
Píša mluví o končící zimě 
jako o nejnáročnější, kterou 
zažil. Areál, který v uply-
nulých třech letech spolkl 
mohutné investice kolem 
600 milionů korun, musel 
dokonce po dlouhé době 
o Vánocích na několik dní 
přerušit provoz. „Ani další 
průběh zimy nebyl ideální, 

sezonu na horách 
nabouraly teplé 
Vánoce

teplotní VýkyVy. V zimě se pravidelně střídaly chladnější a tep-
lejší období, což zvedalo náklady na výrobu technického sněhu.
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periodicky se železnou pra-
videlností se střídaly chlad-
nější a teplé vlny, což kladlo 
velké nároky na výrobu 
technického sněhu a tím 
se také zvyšovaly provozní 
náklady,“ uvedl Píša. 

Na výkyvy teplot pouka-
zuje i ředitel krkonošského 
skirezortu Černá Hora – Pec 
Petr Hynek. Velmi dobré 
podmínky prý byly hlavně 
v lednu a březnu, mezi-

tím ovšem přišla únorová 
obleva. „Vyplatily se nám 
investice do zasněžování. 
Jako jedni z mála jsme díky 
tomu nemuseli přerušit 
provoz,“ uvedl Hynek. 

Řada areálů paradoxně 
hlásí nejlepší podmínky pro 
lyžování právě nyní. I proto 
některá střediska protáhnou 
sezonu až do poloviny dub-
na, většina jich ale skončila 
nejpozději o Velikonocích.

ČSOB Stabilita připíše 
výnos 1,2 procenta

ČSOB Penzijní společnost 
připíše klientům transfor-
movaného fondu Stabilita 
zhodnocení za loňský rok 
1,2 procenta. Před rokem to 
bylo 1,4 procenta. Fond měl ke 
konci loňského roku 592 tisíc 
klientů s více než 39 miliarda-
mi korun na účtech a vykázal 
celkový zisk 441 milionů.

Ostravská huť zprovoznila 
filtr za 365 milionů 
Hutní firma ArcelorMittal 
Ostrava uvedla do ostrého 
provozu tkaninový filtr za 
365 milionů korun na zachy-
cování prachu. Podnik loni 
vypustil do ovzduší 560 tun 
emisí, nové zařízení jejich 
množství sníží asi o šestinu. 

P-D Refractories utržila 
rekordních 1,29 miliardy
Výrobce žáruvzdorných ma-
teriálů P-D Refractories z Vel-
kých Opatovic na Blanensku 

měla loni rekordní obrat 
1,29 miliardy korun, což 
je o 13,6 procenta více než 
v roce 2014. Je za tím dokon-
čení miliardové zakázky pro 
japonskou ocelárnu Nippon 
Steel. Zisk před zdaněním 
dosáhl zhruba 60 milionů. 

Z linek už sjelo milion 
octavií třetí generace
Automobilka Škoda Auto 
vyrobila miliontý vůz Octavia 
třetí generace, kterou uvedla 
na trh v roce 2013. Octavií 
všech verzí smontovala od 
roku 1996 pět milionů. Octa-
via je nejprodávanější řadou 
v historii automobilky. /čtk/

Krátce
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n V Průhonicích 
vzniká rekonstrukcí 
hotelu Magnolia nová 
restaurace Paloma 
s ambicemi získat mi-
chelinskou hvězdu. 

Dušan Kütner 

Po třech letech fungování 
luxusní restaurace Paloma 
u francouzského Azurového 
pobřeží chystá její majitel 
Andrej Babiš sesterský pod-
nik přímo v Česku. Vzniká na 
náměstí v Průhonicích, Ba-
bišově bydlišti, rekonstrukcí 
bývalého hotelu Magnolia. 
Otevřeno by měla mít od pod-
zimu příštího roku.

„Restaurace bude mít 
stejné ambice jako sesterská 
restaurace ve Franci, tedy 
získání michelinské hvězdy,“ 
řekl mluvčí Agrofertu Karel 
Hanzelka. Babišova Paloma 
v městečku Mougins neda-
leko Cannes přitom letos 
získala prestižní michelinské 
hvězdy rovnou dvě. Pokud by 
průhonický podnik násle-
doval svého francouzského 
předchůdce, stala by se tak 
první oceněnou restaurací 
mimo Prahu. Podle letošního 
průvodce se totiž mohou 
v Česku pyšnit michelinskou 

hvězdou již tři podniky, 
všechny ale v hlavním městě 
– obhájily ji podniky Alcron 
a La Degustation Boheme 
Burgeoise, poprvé ji získala 
restaurace Field.

„Podle aktuálních záměrů 
restaurace ponese stejný 
název Paloma a také koncept 
gastronomie bude v zásadě 
totožný. V rámci Průhonické-
ho projektu by měli působit 
i členové michelinského 
týmu francouzské Palomy 
včetně šéfkuchaře Nicolase 
Decherchiho,“ podotkl Han-
zelka. Lokality mimo Prahu, 
kde je i méně movitějších 
turistů, za nevýhodu nepova-
žuje. „Koncept přenášíme do 
Průhonic mimo jiné i z toho 
důvodu, abychom toto 
městečko s krásným zámkem 
a parkem pomohli zviditel-
nit,“ dodal.

První restauraci Paloma 
otevřel Babiš ve Francii před 
třemi lety. Do rekonstrukce 
a spuštění podniku tehdy 
investoval zhruba 50 milionů 
korun. V zahraničí do té doby 
žádnou restauraci neprovo-
zoval. V Česku má Babiš již 
tři – na pražském Chodově 
vedle sídla Agrofertu, v Prů-
honicích v sokolovně, třetí 
pak i s hotelem na farmě Čapí 
hnízdo v Olbramovicích na 
Benešovsku.

babišova 
michelinská 
restaurace bude 
mít v Česku sestru

posily z Francie. V Česku by měli působit i členové týmu fran-
couzské Palomy (na snímku) včetně šéfkuchaře Nicolase Decherchiho.
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Pražské Letiště Václava 
Havla nabídne na léto 
143 přímých spojení, o pět 
více než v loňské letní se-
zoně. Mezi novinky letního 
řádu, který platí od 27. břez-
na, patří britský Birming-
ham, chorvatský Záhřeb, 
italské Rimini nebo egyptská 
dovolenková destinace 
Marsa Alam. Celkem pražské 
letiště během letní sezony 
nabídne 16 nových destina-
cí a přibude sedm nových 
leteckých společností.

„Nejen díky novým 
linkám, ale i navyšování 
frekvencí na již zavedených 
spojích očekáváme podle 
aktuálních předpokladů v le-
tošním roce meziroční ná-
růst počtu cestujících okolo 
šesti procent,“ uvedl Václav 
Řehoř, předseda předsta-
venstva Českého Aerohol-

dingu, pod který pražské 
letiště spadá. Loni největší 
tuzemské letiště odbavilo 
přes 12 milionů cestujících, 
což meziročně představova-
lo bezmála osmiprocentní 
navýšení.

České aerolinie pro letní 
řád obnovily lety do ukrajin-
ské Oděsy a ruské Ufy. Mezi 
další novinky dopravce patří 
Kazaň, makedonská metro-
pole Skopje a také Záhřeb, 
kam budou kromě ČSA nově 
létat Croatian Airlines. 

Sesterské SmartWings 
na léto otevřely sezonní 
destinace Ajaccio na Korsice 
a Alghero na Sardinii.

Od 1. května na lince 
Praha–Dubaj společnost 
Emirates pravidelně nasadí 
největší dopravní letadlo 
světa Airbus A380 s kapaci-
tou 519 míst. Kapacitu chtějí 

rozšiřovat i korejské Korean 
Air na lince do Soulu, kde 
nasadí Boeing 747-8I s ka-
pacitou 368 míst.

Nejvíce linek leteckých do-
pravců bude během sezony 
směřovat z Prahy do Itálie 
(16 destinací), Británie (13) 
a Španělska (12). /čtk/

z prahy se bude přímo 
létat do 143 destinací

České aerolinie odeberou 
od firmy Airbus sedm nových 
letadel Airbus A320neo. 
Letadla se do flotily dostanou 
postupně kolem roku 2021, kdy 
nahradí sedm v současnosti 
používaných strojů Airbus A319 
po skončení jejich operativního 
leasingu. Cena transakce 
zveřejněna nebyla.

Čsa si pořídí sedm 
nových airbusů
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n Stále více analytiků 
si klade otázku, zda 
centrální bankéři 
přišli o schopnost 
kontrolovat finanční 
trhy zdeformované 
politikou nulových 
úrokových sazeb. 

Zdeněk Pečený

Snahy řady světových cent-
rálních bank oslabit národní 
měny selhávají. Jedním ze 
zářných příkladů je japonský 
jen. Japonská centrální banka 
se poslední dekádu nezaobírá 
ničím jiným než tím, jak zne-
hodnotit měnu a učinit tak 
japonské výrobky globálně 
konkurenceschopnější. 

Navzdory její snaze oslabit 
jen pomocí záporných úroko-
vých sazeb, japonská měna 
od počátku roku posílila 
o více než sedm procent. 

Podobný problém má také 
Evropská centrální banka, 
které se letos nedaří srazit 
hodnotu eura dolů. Euro 
letos vůči dolaru přidalo té-
měř 3,5 procenta. Když před 
necelými třemi týdny ECB 
rozhodla o dalším tištění 
peněz, investoři očekávali 

oslabení eura, to ale naopak 
posílilo. „ECB se ohrála,“ říká 
Alan Ruskin, hlavní měnový 
stratég v Deutsche Bank. 
„Měnový trh již na akce ECB 
nereaguje,“ dodal.

Potíže centrálních bank 
ukazují, jakou škodu na-
páchala politika nulových 
sazeb, která byla odpovědí 
na finanční krizi let 2008 
a 2009. Podle analytiků na 
trhu vznikly deformace, se 
kterými se bude centrálním 
bankéřům těžko bojovat. 

Tato situace také vytváří 
vyšší rozkolísanost finanč-
ních trhů. Ačkoliv analytici 
a investoři dokážou před-
povědět kroky centrálních 
bank, jen stěží zvládnou 
předpovědět reakci trhu. 

Chování centrálních bank 
také podkopává vyhlídky pro 
budoucí globální růst. Sahají 
po záporných sazbách, aby 
oslabily své měny, a zlevnily 
tak vývoz. Jenže když všech-
ny dělají totéž, účinky se 
navzájem vynulují. „Existuje 
riziko, že centrální banky 
testují limity svých politik,“ 
napsal investorům Brian 
Daingerfield, měnový stratég 
RBS Securities. „Pokaždé vy-
táhnou další nástroj ze svého 
boxu a jsou blíže jeho úplné-
mu vyprázdnění,“ uzavřel.

Jen ani euro 
nejde oslabit

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,168

Čína 1 3,716

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,075

Chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 21,292

Kanada 1 18,364

Maďarsko 100 8,618

Norsko 1 2,854

Polsko 1 6,370

Rusko 100 35,260

Švédsko 1 2,921

Švýcarsko 1 24,817

Turecko 1 8,431

USA 1 24,183

Velká Británie 1 34,511

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 29. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 61,30 3,46

ČEZ 414,90 1,67

Erste Bank 657,10 0,97

Fortuna 85,70 0,82

Kofola 437,10 -1,78

KB 5 211,00 0,02

NWR 0,18 0,00

O2 CR 250,00 -0,36

Pegas 741,10 -0,05

Philip Mor. ČR 13 180,00 -0,15

PLG 205,30 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 178,00 0,00

VIG 496,30 -1,16

Celkový objem (v tisících korun) 465 928,82

Akcie na pražské burze 29. 3. 2016 
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víc cigaret. Firma Philip Morris ČR zvedla loni v Česku prodej 
cigaret na 8,8 miliardy kusů, na Slovensku na čtyři miliardy. 

n Příznivý vývoj cen 
a vyšší odbyt pomoh-
ly Philip Morris ČR 
k meziročnímu růstu 
zisku o 14 procent.

Kutnohorskému výrobci ta-
báku Philip Morris ČR loni 
meziročně vzrostl čistý 
zisk o 14 procent na 2,6 mi-
liardy korun. Tržby bez spo-
třební daně a DPH klesly 
o 22,7 procenta na 10,9 mi-
liardy korun. Kvůli změně 
provozního modelu jsou ale 
údaje o tržbách meziročně 
neporovnatelné. Firma 
navrhuje vyplatit hrubou 
dividendu 920 korun na 
akcii, uvedla v pozvánce na 
valnou hromadu. Za před-
chozí rok akcionáři získali 
880 korun.

Výši čistého zisku 
ovlivnily podle předsedy 
představenstva Andráse 
Tövisiho hlavně příznivý 
vývoj cen a vyšší objemy od-
bytu v Česku i na Slovensku. 

Objem domácího odbytu 
vzrostl o 2,1 procenta na 
8,8 miliardy kusů cigaret, na 
Slovensku o 4,2 procenta na 
čtyři miliardy cigaret. Bez 
značky RGD, vykazované od 
1. dubna 2014, se odbyt v ČR 
zvýšil o 0,5 procenta a na 
Slovensku o 3,4 procenta.

Tržní podíl včetně RGD 
v Česku poklesl o 1,5 pro-
centního bodu, na Sloven-
sku o 1,9 procentního bodu 
stoupl. Celkový trh v Česku 
vzrostl o 1,7 procenta a na 
Slovensku o 0,9 procenta.

„Přestože náš tržní podíl 
v České republice byl nepří-
znivě ovlivněn zejména po-
kračujícím poklesem našich 
místních značek a značky 
Red & White, toto bylo čás-
tečně eliminováno vyšším 
podílem značek L&M, Philip 
Morris a Chesterfield,“ uve-
dl Tövisi, který chce koncem 
dubna odstoupit z předsta-
venstva. Byl pověřen jinými 
pracovními povinnostmi 
v rámci skupiny. /čtk/

Philip morris Čr 
zvýšil loni zisk 
na 2,6 miliardy

Šéfka Yahoo může dostat 
až 37 milionů dolarů

Kritizovaná šéfka Yahoo 
Marissa Mayerová, která ve 
funkci zřejmě brzy skončí, 
by jako odstupné mohla 
dostat až 37 milionů dolarů, 
pokud by byla odvolána 
v rámci chystaného prodeje 
části firmy. V případě jejího 
vyhazovu ještě před ním by 
byl zlatý padák podstatně 
menší, zhruba 12,5 milionu 
dolarů. více e15.cz

Těžařské firmy odkupují 
vlastní dluhopisy
Největší světoví těžaři se 
pokoušejí zkrotit zadlužení, 
kterému čelí v důsledku 
poklesu cen komodit, náku-
pem vlastních dluhopisů. 
Chtějí hlavně uklidnit akci-
onáře. Největší těžař zlata 
Barrick nakoupil své bondy 
za 750 milionů dolarů. Také 
Anglo American oznámila, 
že koupí bondy za 1,83 mili-
ardy dolarů. více e15.cz

Úvěrů v eurozóně přibylo 
nejvíce od roku 2011
Objem bankovních úvěrů 
poskytnutých firmám 
v eurozóně stoupl v únoru 
meziročně o 0,9 procenta, 
což je nejrychlejší růst od 
prosince 2011. Data ECB na-
značují, že zotavování zemí 
eurozóny pokračuje, přes-
tože inflace je nadále nízká 
a růst světové ekonomiky 
zpomaluje. /ště, mich, čtk/

Krátce

http://e-svet.e15.cz/it-byznys/zlaty-padak-pro-kritizovanou-reditelku-sefka-yahoo-dostane-az-900-milionu-1283318
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/tezarske-firmy-se-snazi-uklidnit-investory-odkupuji-vlastni-dluhopisy-1283333
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n Emisní skandál, 
největší v historii 
Volkswagenu, může 
přivést obvykle štěd-
rou firmu až k nevy-
placení dividend.

Německý automobilový 
koncern Volkswagen by mohl 
zrušit výplatu dividend za 
uplynulý rok, aby ušetřil 
peníze na náklady spoje-
né s emisním skandálem. 
S odvoláním na nejmenovaný 
zdroj to napsala agentura 
DPA. Automobilka uvedla, že 
podrobnosti o hospodaření 
zveřejní 28. dubna.

Definitivní zatím nic není, 
„neexistuje ale žádný náznak, 
že by byla naděje na jediný 
cent“, řekl DPA nejmenovaný 
člen dozorčí rady koncernu.

volkswagen by mohl 
zrušit výplatu dividend

www.e15.cz | 9 |
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Výrobce aut Volkswagen 
svolává v USA do servisů 
téměř 5600 elektromobilů 
e-Golf. Důvodem je problém 
s baterií, který může vést 
k zastavení chodu motoru. 
Opatření se týká všech e-golfů 
prodaných v USA od uvedení 
na trh v listopadu 2014. 

Do servisů v Usa 
musí 5600 e-golfů

Dlouholetý šéf španělské 
telekomunikační společnosti 
Telefónica César Alierta (na 
snímku) odstoupí z funkce, 
hodlá však zůstat ve správní 
radě. Sedmdesátiletý Alierta, 
který strávil v čele Telefóniky 
16 let, navrhl, aby se jeho ná-
stupcem stal nynější provozní 
šéf podniku José María Álva-
rez-Pallete (52). Telefónica ne-

upřesnila, kdy Alierta funkci 
opustí, nicméně její správní 
rada se sejde 8. dubna.

Telefónica je největší tele-
komunikační společností ve 
Španělsku, rozsáhlé akti-
vity má rovněž v Německu 
a Latinské Americe. Firma 
dříve působila také v Česku, 
divizi však předloni převzala 
skupina PPF. /čtk/

Šéf telefóniky alierta 
odchází z funkce

Největší evropská auto-
mobilka se v poslední době 
potýká s následky největšího 
skandálu ve své historii poté, 
co loni v září přiznala, že do 
zhruba 11 milionů naftových 
aut po celém světě instalo-
vala software umožňující 
manipulovat s testy emisí. 
Cena prioritních akcií 

klesla od té doby o zhruba 
30 procent. 

Volkswagen bývá k akci-
onářům obvykle štědrý. Za 
rok 2014 vyplatil dividendu 
4,86 eura (131,5 koruny) 
za každou prioritní akcii 
a 4,80 eura (129,9 koruny) 
za každou kmenovou akcii. 
Celkově mezi akcionáře 
rozdělil 2,3 miliardy eur.

Analytici podle agentury 
Reuters dosud očekávali, 
že VW by mohl snížit divi-
dendu z prioritních akcií 
za uplynulý rok o dvě třeti-
ny na 1,87 eura za jednu. 

Největším podílníkem 
Volkswagenu je společnost 
Porsche, kterou ovládají 
rodiny Porscheů a Piëchů. 
Velké balíky akcií drží také 
německá spolková země 
Dolní Sasko a státní fond 
Kataru. /čtk/
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n Sestavení nové ukra-
jinské vlády nebude 
tak snadné, jak se ještě 
v pondělí zdálo.

Marian Hronek

Šéfka uskupení Vlast Julija 
Tymošenková včera zasko-
čila své politické partnery 
novými požadavky. „Pokud 
chceme tento parlament 
zachránit, musíme společně 
zformulovat deset až patnáct 
kategorických požadavků, jež 
musí být splněny ještě před 
ustavením jakékoli koalice,“ 
prohlásila expremiérka.

K požadavkům, jež Ty-
mošenková zmínila, patří 
zrušení zdanění důchodů či 
zneplatnění vládního návrhu 
na prudké zvyšování cen za 
energie. Vyšší sazby za plyn 

jsou nicméně jednou z pod-
mínek MMF pro poskytnutí 
další pomoci Ukrajině.

Předsedkyně nejmenší 
parlamentní strany tím 
odsouvá vznik nového kabi-
netu na neurčito, navzdory 
pondělímu ujištění dvou 
parlamentních největších 
stran, že je koalice praktic-
ky hotová. Blok prezidenta 
Petra Porošenka a Lidová 
fronta stávajícího premiéra 
Arsenije Jaceňuka bez účasti 
strany Vlast nemají v parla-

mentu potřebnou většinu, 
a pokud se s Tymošenkovou 
nedohodnou, hrozí Ukrajině 
vypsání nových mimořád-
ných parlamentních voleb.

„Požadavky Tymošenkové 
znamenají, že se všichni 
musí vrátit ke kreslicímu 
prknu,“ zhodnotil situaci 
nejmenovaný zdroj z Po-
rošenkovy strany. Jaceňuk, 
který při hlasování o důvěře 
v únoru ztratil parlamentní 
podporu, hodlá složit funkci 
až po sestavení nové koalice. 
Ukrajinská média pochybují, 
že by k němu mohlo dojít 
ještě tento týden.

Neradostný obrázek poli-
tické situace v zemi dokres-
luje zpráva, že parlament 
včera odvolal generálního 
prokurátora Viktora Šokina, 
který ale ještě před hlaso-
váním stačil zbavit funkce 

svého reformního náměstka 
Davida Sakvarelidzeho.

Podle ukrajinských 
komentátorů je kyjevská 
generální prokuratura 
ochromena justiční válkou 
mezi zastánci dopřevrato-
vých pořádků a skupinou 
nově dosazených reformistů. 
Hlavním z nich byl Gruzínec 
Sakvarelidze, jenž byl na své 
místo povolán jako jeden ze 
zahraničních expertů, kteří 
mají pomáhat s reformami 
a posílit boj s korupcí.

Tymošenková 
komplikuje 
vznik koalice

nouzový východ. Únosce držel na palubě do posledních chvil tři pasažéry, bezpečnostního 
agenta a tři členy posádky. Těsně předtím, než se vzdal, bylo vidět, jak z kokpitu vylezl jeden člověk 
oknem, zbylí pak už vyšli po schůdcích.
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n Po incidentu bez 
jediné oběti vyvolala 
otázky jen bezpeč-
nost letecké dopravy 
v Egyptě.

Z Egypta na Kypr bylo včera 
uneseno letadlo společnosti 
EgyptAir s více než 60 lidmi 
na palubě. Únosce se po sed-
mi hodinách vzdal úřadům 
v jihokyperské Larnace, 
motiv jeho činu stále nebyl 
objasněn. Nikomu z cestu-
jících ani posádky se nic 
nestalo, i když sedm osob 
muž držel na palubě letadla 
do poslední chvíle.

Letadlo ráno odstartovalo 
z Alexandrie a směřovalo 
do Káhiry. Únosce po startu 
pohrozil pilotovi, že odpálí 
nálože v sebevražedném 
pásu, který má na těle. 
Žádal, aby letadlo zamířilo 
do Istanbulu. Když mu pilot 
vysvětlil, že na to nemá dost 
paliva, souhlasil prý únosce 
s letem do Larnaky.

Tam krátce po přistání 
nechal únosce z letadla 
vystoupit většinu lidí s vý-
jimkou sedmi. Pak se začaly 
objevovat rozporuplné 
informace o jeho motivech. 
Kyperský prezident Nikos 
Anastasiadis však velmi 
brzy vyloučil teroristický 
motiv a řekl, že popud je 
ryze osobní a že kyperská 

vláda dělá maximum pro 
bezpečí všech pasažérů 
letadla a ukončení inciden-
tu. Egyptský premiér Šaríf 
Ismáíl řekl, že motivy se 
vyjasní až při výslechu. Muž 
podle něj žádal o schůzku se 
zástupcem EU nebo o pře-
sun na jiné letiště. Objevily 
se ale i informace, že vznesl 
politický požadavek v podo-
bě žádosti o propuštění žen 
vězněných v Egyptě.

Egyptská média únosce 
dopoledne identifikovala 
jako Ibráhíma Samáhu, pro-
fesora veterinární medicíny 
z univerzity v Alexandrii. 

Později ale kyperské minis-
terstvo zahraničí uvedlo, že 
jde o Sajfa Addína Mustafu. 
„Není to terorismus, ale 
individuální akce psychicky 
labilní osoby,“ sdělil zástup-
ce ministerstva vnitra.

I když se nikomu nic ne-
stalo, incident znovu obrátil 
pozornost na bezpečnost 
egyptské letecké dopravy. 
V zemi je ještě živá vzpo-
mínka na atentát na ruské 
letadlo, v jehož troskách na 
podzim na Sinaji zemřelo 
224 lidí. K činu se přihlásili 
radikálové z Islámského 
státu. /čtk/   Sledujte E15.cz

Únos s happy endem

přEkvapEní. Nové požadavky šéfky Vlasti Julije Tymošenkové 
rozmetaly dosavadní křehké dohody.
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Přestupní termín pro změnu zdravotní 
pojišťovny platí od 1. ledna do 
31. března, mezi našimi spokojenými 
pojištěnci vás přivítáme od 1. července 
stávajícího roku.

Nabízíme spolehlivou pojistku pro vaše zdraví. 
Spolupracujeme s více než 25 000 lékaři 
a zdravotnickými zařízeními po celé ČR. 
Jsme otevřeni pro všechny, kdo stojí zejména 
o kvalitní zdravotní pojištění. Hradíme i tu 
nejmodernější a nejdražší 
zdravotní péči. Nabízíme 
spoustu zajímavých 
a výhodných bonusů pro 
celou vaši rodinu.

Přihlásit se můžete z pohodlí 
domova na www.211.cz

www.zpmvcr.cz

Přidejte se k největší 
zaměstnanecké pojišťovně
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n Kolem počtu obětí 
bruselských atentátů 
stále panují rozporu-
plné informace.

Mladíci z problematické bru-
selské čtvrti Molenbeek obdr-
želi po atentátech z minulého 
úterý SMS zprávu, která je 
vyzývala, aby se připojili ke 
svatému boji. Informoval 
o tom poslanec parlamentu 
z tohoto bruselského regionu 
Jamal Ikazban. „Můj bratře, 
proč nás nenásleduješ do boje 
proti obyvatelům Západu? 
Učiň ve svém životě správné 
rozhodnutí,“ píše se podle 
Ikazbana ve zprávě, kterou 
dostala v neděli řada mladých 
mužů z Molenbeeku.

Komunální politik proto 
vyzval belgického ministra 
vnitra Jana Jambona, aby 
policie zabránila verbování 

mladých Belgičanů do řad 
radikálních organizací. 
„Naše mládež je tváří v tvář 
těmto šelmám v nebezpečí,“ 
napsal Ikazban na Twitteru.

Zda bude možné odesílate-
le SMS zpráv dohledat, není 
jasné. Předplacené karty lze 
totiž zprovoznit i pod faleš-
nými osobními údaji. Podle 
aktivistů z Molenbeeku se 

IS mohl k telefonním číslům 
mladíků dostat prostřednic-
tvím telefonů jiných rekrutů.

Bruselská čtvrt Molenbeek 
je dlouhodobě považována 
za líheň islamistů. V pátek 
18. března tu policie zadržela 
pravděpodobně jediného 
přeživšího pachatele paříž-
ských atentátů z 13. listopa-
du Salaha Abdeslama. /čtk/

islamisté využili bruselské 
atentáty k náboru mladíků

A161000774� inzerce

Kolem počtu obětí útoků na letišti Zaventem a ve stanici metra 
Maalbeek stále panují rozporuplné informace. Podle pondělních si 
atentáty vyžádaly 35 mrtvých včetně tří útočníků. Belgické krizové 
centrum ale včera uvedlo, že na místě zahynulo 31 lidí a čtyři další 
zemřeli později v nemocnici. Obětí je tak celkem 35, tři atentátníci 
v bilanci podle krizového centra ale započítáni nejsou. Úřadům se 
podařilo identifikovat zatím pouze 28 obětí, už nyní je ale jasné, že 
jsou mezi nimi nejen Belgičané, ale i občané dalších zemí, a to USA, 
Británie, Itálie, Číny, Nizozemska, Francie, Německa a Švédska. 
Včera jednu oběť potvrdila také Indie.

identifikováno je 
zatím pouze 28 obětí

KLDR testovala další střelu krátkého doletu
Severokorejská armáda včera odpálila další střelu krátké-
ho doletu. Střela byla odpálena z oblasti pobřežního měs-
ta Wonsan v 17.40 hodin místního času a doletěla asi dvě 
stě kilometrů daleko. Zda do moře či na pevninu, se neví. 

Běženci v Idomeni dál blokují železniční trať 

Migranti na řecko-makedonském přechodu Idomeni po-
kračují v blokádě železniční tratě. Dál se tak snaží domoci 
toho, aby jim Makedonie opět otevřela hranice a umožnila 
jim tak pokračovat v cestě především do Německa.

Rajoy se rozhodl jednat o vládě i se socialisty 

Předseda španělských lidovců Mariano Rajoy chce vyjed-
návat o možnosti vytvoření koaliční vlády s tradičními 
názorovými oponenty socialisty (PSOE). Jejich šéfa Pedra 
Sáncheze prý osloví v případě neúspěchu jeho dnešního 
jednání s protestní levicovou formací Podemos. Dlouhá 
desetiletí nevídaný povolební pat v zemi už trvá sto dní.

Moskva chce pilotku vyměnit za Buta a Jarošenka

Moskva chce vyměnit vězněnou Ukrajinku Nadiju 
Savčenkovou za skupinu Rusů odsouzených v zahraničí, 
mezi nimiž mají být i Viktor But a Konstantin Jarošenko, 
kteří si odpykávají vysoké tresty v USA. Savčenková byla 
minulý týden v Rusku odsouzena na 22 let za údajný podíl 
na smrti dvou ruských novinářů. /čtk/

Krátce



Humbuk  
kolem Číny
Nejpozději od památného 
projevu expremiéra Neča-
se se Česko usilovně snaží 
„normalizovat“ své vztahy 
s Čínou. Probíhající návště-
va čínského prezidenta je 
vyvrcholením snahy, která 
se však zatím příliš nepromí-
tá do čísel našeho zahranič-
ního obchodu. Od té doby, 
co jsme k Pekingu obzvláště 
servilní, totiž dynamika 
českého vývozu do Číny 
povážlivě klesá. 

Ale popořadě. Vezměme 
si takový rok 2009. Česká 
republika tehdy ještě byla 
zjevně v zajetí „dalajlamis-
mu“, řečeno s Nečasem. 
V září dalajlamu přijal při 
jeho návštěvě Česka jak 
premiér Fischer, tak pražský 
primátor Bém. A pochopitel-
ně také exprezident Havel. 
Náš vývoz do Číny přitom 
v roce 2009 vzrostl o im-
pozantních 20,6 procenta. 
Navzdory vrcholící globální 
finanční krizi. Českému vý-
vozu do Číny se dobře dařilo 
i v letech 2010 až 2013. Při-
tom v prosinci 2011 do Česka 
opět zavítal dalajlama, pár 
dní před Havlovou smrtí. 

Vývoz do Číny ale až do roku 
2013 rostl mnohem rychleji 
než celkový český export.

Od nástupu prezidenta Ze-
mana a posléze i Sobotkovy 
vlády se však tuzemskému 
exportu do Číny přestává da-
řit. Navzdory usilovné snaze 
Číňany zaujmout. Třeba 
se vše začne měnit k lepšímu 
nyní po návštěvě prezidenta 
Si, avšak čísla jsou neúpros-
ná. V roce 2014 se vývoz Čes-
ké republiky do Číny zvýšil 
o 8,7 procenta, loni dokonce 
jen o 4,4 procenta. V obou 

případech rostl celkový 
export rychleji.

Pochopitelně, objem vývo-
zu není jediným parametrem 
kvality vzájemných hospo-
dářských vztahů. Dalším 
jsou třeba přímé zahraniční 
investice. Ty čínské se sice 
po aktuálních podpisech 
nejrůznějších memorand 
pravděpodobně citelně navý-
ší, i tak však podle všeho zů-
stanou za objemem investic, 
které má u nás na svědomí 
Japonsko nebo Korea. A ko-
lem kterých zdaleka nebylo 
tolik humbuku.

Odkud se humbuk bere? 
Do určité míry je opodstat-
něný. Skupina CEFC, která 
je zatím s čínskými inves-
ticemi v Česku spojována 
nejvýrazněji, není dvakrát 
transparentní strukturou. 
Velkou důvěru nebudí třeba 
ani výbor China Energy 
Fund Comittee, jejž má CEFC 
v Číně financovat. Jak uvádí 
Bill Hayton v předloňské 
knize The South China Sea: 
The Struggle for Power in 
Asia, strategickým analy-
tikem zmíněného výboru 
je plukovník Taj Sü, který 
se řadí mezi čínské armádní 
„jestřáby“. Podle Hayto-
na hovoří o ptačí chřipce 
otevřeně jako o biologické 
zbrani USA, což je prý v plu-
kovníkově vidění mocnost, 
se kterou se Čína nevyhnu-
telně vojensky střetne už 
během deseti až dvaceti let.

Humbuk kolem čínských 
investic však mají do značné 
míry na svědomí i ti, kteří 
tu Číňany vítají s otevřenou 
náručí a zkazky o napojení 
na zpravodajské a vojenské 
kruhy označují za nepodlo-
žené. V rámci humbuku totiž 
dávají „spin“ svým aktivitám 
a zveličují význam čínských 
investic pro českou ekono-
miku. Tím si umně budují 
vlastní PR a získávají poli-
tické body. Ačkoli v reálných 
číslech jejich snaha příliš 
vidět není.  

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Roklen

Komentář

Lukáš Kovanda

V roce 2009 bylo 
Česko v zajetí 
„dalajlamismu“, 
přesto export do Číny 
stoupl o pětinu.
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 Všechny strany řekly svoje 
personální představy a až na 
malou výjimku je shoda. Ta malá 
výjimka je Matěj Stropnický,

řekl o jednání o pražské  
koalici místopředseda ANO 
Jaroslav Faltýnek 
str. 3
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Pražská komedie
Pražská koalice se dohodla, že se zřejmě dohodne, zbývá 
dořešit jediné – účast Matěje Stropnického v městské radě. 
To je pro metropoli jistě pozitivní zpráva až na to, že ta 
situace je prakticky stejná, jako když se před pěti měsíci 
pražská vláda rozpadala. Stejné tři strany se dohadují o 
přítomnost stejného Matěje Stropnického v městské radě 
ve stejném politickém složení. To je bezmála po půlroce 
faktického bezvládí a nekonečných jednání docela slabý 
výsledek.

Na druhé straně, je to pravděpodobně jediný výsledek, ke 
kterému se za staávajícího rozložení sil dalo dojít. A má-li 
Praha dostat vládu, jakkoli tragikomicky stejnou jako 
před půlrokem, mohla by Strana zelených a její šéf Strop-
nický vzít rozum do hrsti a o ten malý personální kousek 
couvnout. Přinejmenším by skončila jedna komedie, která 
už důstojný konec stejně mít nemůže.
 Martin Čaban

Nikdo nás nemůže obvinit, že lžeme. Lže ten graf.



kultura  www.e15.cz | 13 |

Minirecenze

Blu-ray

Stážista

(Vydavatel: Magic Box)
Robert De Niro má nouzi o smys-
luplné role. Stejně tak mají starší 
diváci smůlu na filmy, protože 
pro ně dobré snímky zkrátka 
nevznikají. Velmi dobrým řeše-
ním pro oba je Stážista, který De 
Nirovi dává příležitost ukázat 
hodně svého charizmatu i herec-
kého umu. Výsledkem je v dobrém slova smyslu dobrý film 
pro starší publikum, které si užije příběh stárnoucího stážisty 
v mladé technologické firmě. Humor tu je velmi solidní, navíc 
herci jsou na pravém místě. De Niro však všechny spolehlivě 
válcuje a lze se mu obdivovat i v sympatických bonusech.

Stanislav Šulc

knihy

Steve robinson: Stopy v krvi

(Nakladatelství: Mystery Press)
Jak už to bývá, příběh začíná 
prostě. Jefferson Tayte dostane 
další z úkolů, které jsou pro ge-
nealogy typické – vypátrat jed-
nu ztracenou rodinu. Pátrání 
probíhá jako obvykle, ovšem jen 
do doby, než zakopne o první 
mrtvolu. Jenže Tayte není akční 
hrdina, ale akademik zvyklý na 
archivy plné historie. Steven Robinson namíchal osvěžující 
koktail s netradičním hrdinou, plný napětí, historie, a také 
odhalováním rodinných tajemství. Stopy v krvi se rozjíždí 
pozvolna, ale o to víc si čtenář užije jejich gradaci, a jsou 
tak ideální pro milovníky dobrých thrillerů.

Martin Stručovský

Jean-Marie Blas de roblès: 
Ostrov v bodě nemo
(Nakladatelství: Host)
Nakladatelství Host vydalo 
komplikovanou knihu francouz-
ského spisovatele Jeana-Marie 
Blas de Roblèse Ostrov v bodě 
Nemo. Základní linie příběhu se 
vine kolem ukradení vzácného 
diamantu a nálezu tří pravých 
noh obutých v teniskách jedné 
značky. O vyřešení zločinu se 
snaží přátelé, jejichž jména připomínají jména slavných 
detektivů. Podobnost není náhodná, autor se snaží oživit 
hrdiny románů, které četl v mládí. Spletitý děj předpokládá 
sečtělost, bez níž se v něm dá snadno zabloudit. Autor sám 
přiznal, že k napsání románu jej vedl mladistvý obdiv pře-
devším k Verneovým knihám a nedokázal se smířit se smrtí 
kapitána Nema. Proto mu dal šanci ožít. Avšak neočekávejte 
literaturu pro děti a mládež. Krev a zrůdnost a zároveň sna-
ha o podprahovou kritiku ideologií jsou pro náročné čtenáře.

Zuzana Dorogiová

n Dvě nejslavnější 
komiksové postavy 
se konečně potkávají 
v hraném filmu. Střet 
Batmana se Super-
manem však selhává 
scenáristicky i režijně.

Stanislav Šulc

Klasický film se do velké 
míry podobá skládačce 
puzzle. Jednotlivé dílky se 
musejí správně poskládat 
a teprve tehdy si divák užije, 
co mu vlastně tvůrci chtěli 
vyprávět. Zack Snyder a jeho 
tým měli v ruce potenciál-
ně nejzajímavější filmové 
puzzle letošního roku. Mohl 
si pohrávat s nejvýraznější-
mi komiksovými postavami 
dějin Batmanem a Superma-
nem a výsledek mohl ucpat 
ústa všem, kdo jeho filmař-
ský styl zesměšňují kvůli 
vyprázdněné pompéznosti 
a častým nedotaženostem. 
Výsledný tvar Batman v Su-
perman: Úsvit spravedlnosti 
však spíše rozšíří zástupy 
Snyderových odpůrců.

Snímek s nesmyslně 
komplikovaným názvem je 
snad nejméně zvládnutým 
komiksovým filmem vůbec, 

kde sice vyloženě špatně je 
jen málo věcí, ale vyloženě 
povedených ještě méně. Klí-
čový problém tkví ve scénáři.
Tvůrci jako by nevěděli, co si 
s tak potenciálně opulentním 
filmem počít. Tak tu najde-
me asi šest začátků (začíná 
každá jednající postava – 
Batman, Superman, ale také 
jejich civilní alter ega, hlavní 
záporák a samozřejmě Lois 
Laneová). Skoro jako by Sny-
der točil dva paralelní filmy.

Ale to pořád ještě není 
nejhorší, protože to pravé 
peklo nastává, když se oba 
snímky konečně potkají 
(pozor: neprotnou a nesply-
nou). Jakékoli možné emoční, 
akční či jiné napětí se vytrácí, 
cokoli Snyder naznačí správ-
ně, okamžitě pohřbí tupou 
promluvou nebo nedůstojně 
patetickým zpomaleným 
záběrem. A i hudba dvorního 
batmanovského skladatele 
Hanse Zimmera se již také 
přejedla a snímku nepomáhá. 
V takto nepovedené skládač-
ce se něco jako příběh zkrát-
ka zcela vytrácí a rozpadá.

Stejně závažným problé-
mem pak je, že Snyderův 
aktuální snímek má být 
prvním snímkem z chystané 
série. Podobně jako má ko-
miksově-filmový konglome-

nepovedené 
komiksové puzzle

Batman v Superman: 
Úsvit spravedlnosti

(komiksový, USA, 151 minut)
režie: Zack Snyder
Hrají: Ben Affleck, Henry Cavill, 
Amy Adamsová, Jesse Eisenberg
Premiéra: 24. března
Hodnocení: 40 %

někdejší člen skupiny Beatles Paul McCartney vystoupí 16. června v pražské O
2
 areně. Světozná-

mý dvaasedmdesátník do Česka zavítá v rámci svého nového turné One On One a během koncertu 
nabídne jak nové písně, tak i desítky klasických kousků mapujících celou jeho hudební kariéru. 
McCartney v Praze koncertoval poprvé a naposledy před 12 lety. 

exBeatLe Přijede dO Prahy
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rát Marvel/Walt Disney své 
Avengers, chce i DC/Warner 
Bros. svůj podíl na miliar-
dových tržbách. I proto se 
v Batman v Superman náhle 
zjevují komiksové postavy, 
které snad budou hrát roli 
v následujících filmech. 
Ale je to tak scenáristicky 
absurdní, že to spíš připomí-
ná parodii Monty Pythonů 
než seriózně vnímatelný 
filmařský postup (z červí 
díry se zjeví tajemná posta-
va, prohlásí, že tu je asi brzy, 
a zase zmizí).

O komerčním úspěchu nej-
novější komiksové adaptace 
netřeba pochybovat, ostatně 
jen za první víkend po celém  
světě utržila přes 420 milio- 
nů dolarů. Přesto se při bu- 
doucím zpětném pohledu 
na ni bude koukat spíše jako 
na poslední záchvěvy komik-
sové dekády, která se již blíží 
ke konci.

WWW.EDNA.CZ
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KlidNá NOC. 
Diváci pohodlně 
usazení do křesel 
v podvodním boxu 
sledují žraločí reje. 
Služba Airbnb, která 
zprostředkovává 
ubytování, hodlá 
ve spolupráci s pa-
řížským akváriem 
Cinéaqua založit 
platformu pro vý-
zkum žraločích dru-
hů. Mimo to vítězům 
své soutěže umožní 
přespat ve válcové 
skleněné ložnici 
mezi 35 žraloky. 

Vědci zjistili, že...

n Historikové zve-
řejnili obsah dalšího 
z deníků legendárního 
britského fyzika, che-
mika, filozofa, astro-
noma a alchymisty.

Nalezení receptu na výro-
bu lapis philosophorum, 
takzvaného kamene mudrců, 
patřilo k vysněným cílům 
alchymistů a mágů. Důvody 
měli dva. Věřili, že substan-
ce dokáže měnit bezcenné 
kovy ve zlato a že její pomocí 
lze vyrobit elixír života. 
Vědci teď zjistili, že vlastním 
receptem a experimenty 

s výrobou kamene mudr-
ců se zabývala i legenda 
exaktního bádání, sir Isaac 
Newton (1643–1727). 

Kronikáři objevili recept 
v rukopisu, který před 
pár lety odkoupila nadace 
Chemical Heritage Founda-

tion z archivů soukromého 
sběratele. Ten deníky získal  
ve třicátých letech minulé-
ho století od Newtonových 
příbuzných. 

Historikové v návodu 
identifikovali jednu z kopií 
receptu alchymisty Eirenaea 
Philaletha, kterého Newton 
v několika místech citoval 
a odkazoval na jeho prá-
ci. Philalethův text, jehož 
tištěná verze pocházela 
z doby kolem roku 1678, však 
Newton doplnil o vlastní 
poznámky a vlastní bádání.  
Tvrdí to alespoň jeden z ku-
rátorů fondu, James Voelkel.

Podle něho je vysoce 
pravděpodobné, že Newton 

s tímto receptem experimen-
toval. O povaze dalších, byť 
s receptem nesouvisejících 
Newtonových pokusů, údaj-
ně svědčí také dopisované 
poznámky, které provázejí 
texty daného svazku při 
pokrajích stránek. 

„Newton měl ve zvyku své 
po laboratoři se povalující 
deníky používat pro dočasné 
zápisky o experimentech,“ 
vysvětlil Voelkel pro server 
Chemistry World.

Skeny jedinečných písem-
ných dokumentů lze nalézt 
na webu nadace Chemistry 
of Isaac Newton Project 
po boku dalších Newtono-
vých zápisníků. /msc/

...i Newton zkoušel vyrobit kámen mudrců

hrANOl. Isaac Newton vlastnoručně nakreslil jeden ze svých 
objevů, rozklad denního světla skleněným hranolem. 
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EvoLUční zMěny. Kapitálové trhy se 
budou muset v příštích letech vyrovnat 
s nástupem nových technologií, zdůraznili 
účastníci mezinárodní konference Prague 
Capital Market Summit.

Čeká kapitálové trhy v nadcházejících 
letech revoluční změna? Je Česko 
pro zahraniční investory dostatečně 
lákavé? Jaké trendy je možné sledovat 
v oblasti private equity nebo jak 
vypadá tuzemský dluhopisový trh? 
To byly některé z otázek, nad kterými 
diskutovali hosté mezinárodní 
konference Prague Capital Market 
Summit. V prostorách České národní 
banky v Praze ho v polovině března 
uspořádala společnost Media Events 
Company.

Kapitálové trhy se mění.  
Přichází regulace i nové možnosti

První diskuzní panel si položil otázku, jakou 
podobu budou mít kapitálové trhy v letech 2016 
až 2020. Projdou evoluční, nebo revoluční změ-
nou? Mezi hlavní vývojové trendy podle gene-
rálního ředitele Prague Stock Exchange Petra 
Koblice patří tlak regulace ze strany Evropské 
unie, nové možnosti financování jako crow-
funding nebo třeba využití umělé inteligence. 
Větší zapojení robotů může vést podle řečníků 
až k vymizení některých profesí, lidský prvek ale 
zůstane i v budoucnu nepostradatelný. 
„V současnosti je velkým trendem směřování 
k dlouhodobým investicím. U těch vidím lidský 
faktor jako výrazný,“ uvedla výkonná ředitelka 
Asociace pro kapitálový trh ČR Jana Brodani.  
Podle bývalého generálního ředitele České spo-
řitelny Pavla Kysilky budou lidé stále potřební, 
přestože se většina operací přesune do chytrých 
aplikací. „Věřím, že dokonce naroste počet po-
radců,“ řekl. Kamenné banky ale nahradí mobilní 
bankovnictví. 
Hlavní ekonom finanční skupiny Roklen Lukáš 
Kovanda souhlasí s tím, že „starý svět“ nezanikne. 
Bude se ale muset snoubit s novým. Vedle tradič-
ních institucí totiž získávají stále významnější 
místo i moderní technologie. Nezanedbatelný vliv 
bude mít i regulace ze strany Evropské unie. 
Aktuálním tématem je vznik unie kapitálových 
trhů, uvedla na konferenci náměstkyně ministra 

financí Lenka Jurošková. K té se váže i otázka, jak 
vhodná je pro tuzemský trh. „Česká republika 
není v současnosti úplně primárním benefici-
entem unie kapitálových trhů. Je zde dostatek 
kapitálu a není problém s financováním projektů. 
Je ale potřeba vnímat delší časový horizont,“ 
popsal ekonomický poradce Zastoupení Evrop-
ské komise v ČR Zdeněk Čech s tím, že se situace 
může změnit. Unie je součástí širšího investiční-
ho plánu současné Junckerovy komise. Přinést 
by tak měla například větší financování reálné 
ekonomiky.

Česko láká zahraniČní investory
V druhém panelu se hosté zaměřili na téma, 
zda Česká republika představuje atraktivní 
investiční prostředí. Podle panelistů tomu tak 
opravdu je a v současnosti je zjevná i snaha 
české vlády se o investory starat. Přispět může 
i selektivní podpora v podobě investičních 
pobídek, která přivede pro Česko strategicky 
zajímavé investory. 
„Máme vysoký podíl zahraničních investic 
na HDP,“ připomněla hlavní ekonomka České 
bankovní asociace Eva Zamrazilová. Investice 
se navíc vyplatí. „S ukazatelem ROE ve výši  
13 procent se ČR řadí do první dvacítky světového 
žebříčku výnosnosti přímých zahraničních inves-
tic,“ uvedla ekonomka. 
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TURbULEnTní období. Během celodenní akce v kongresovém sálu České národní banky se rovněž řešila 
nejistota a volatilita, jež zasáhla i kapitálové trhy.

Lákadlem pro investory může být i kvalitní infra-
struktura či kvalifikovaná pracovní síla. Jednatel 
AHK-Services, dceřiné společnosti Česko-němec-
ké obchodní a průmyslové komory, George Geveke 
ovšem vidí v Česku problém s učilišti. Velký počet 
mladých lidí studuje vysokou školu, což vede 
až k překvalifikovanosti. Vyučených studentů je 
ale nedostatek. 
Mimo jiné i s vyhledáváním vhodných pracovní-
ků pomáhá zahraničním investorům agentura 
CzechInvest. Podle jejího generálního ředitele 
Karla Kučery se dnes řada českých podnikatelů 
ocitá v situaci, kdy chce firmu rozvíjet, ale nemá 
ji komu předat. „Strategického nebo investičního 
partnera, který společnost převezme, jim může 
pomoci najít třeba projekt kapitálových účastí 
CzechLink,“ vysvětlil. 

Problematický je ale nízký podíl českých investic 
v zahraničí, připomněla Zamrazilová. Tuzemsko 
má téměř nejpasivnější pozici v rámci celé OECD. 
Podle profesora ekonomie Univerzity Karlovy 
v Praze Michala Mejstříka by Češi měli být aser-
tivnější v prosazování investic na mezinárodních 
trzích. 

rostoucí oblasti private equity
O aktuálních trendech private equity, venture 
capital a M&A v Česku a CEE regionu diskutovali 
řečníci třetího panelu. V oblasti private equity 
podle nich dochází v tuzemsku ke změnám. Na-
růstá podíl domácích investorů, zvyšuje se počet 
a snižuje průměrná velikost realizovaných trans-
akcí. Podle prezidenta The Czech Private Equity 
nad Venture Capital Association Jiřího Beneše 
ale Česko stále zaostává za vyspělými regiony. 
Například v úspěšném roce 2014 se ovšem objem 
private equity investic téměř zdvojnásobil. 
Typického investora přitom představují penzijní 
fondy, pojišťovny či banky. Roste i význam family 
offices a v blízké budoucnosti odstartují v Česku 
státní programy. Jedním z nich je národní inovač-
ní fond, který by měl být spuštěn už v letošním 
roce, připomněl na konferenci náměstek ministra 
průmyslu a obchodu Tomáš Novotný. Za nezájem 
ze strany velkých globálních hráčů může podle 
Luďka Palaty, Head of Private Equity and Corpo-
rate Finance v BH Securities, fakt, že tuzemsko je 
trhem malých a středních firem. „Je stejná práce 
s malou i velkou transakcí. Proto jsme pro velké 
hráče neatraktivní,“ popsal. 
Konkurencí tak nejsou podle managing partne-
ra Genesis Capital Jana Taubera ani velcí čínští 
investoři. „Jsme mimo jejich hledáček,“ uvedl 
na konferenci. Palata zmínil i význam kulturní 
rozdílnosti. Například malé rodinné firmy, které 
hledají nástupce, potřebují někoho, s kým se mo-

doMáCí hRáčI. Aktéři diskuzního setkání mimo jiné 
upozornili na to, že v private equity sílí role tuzemských 
investorů. Nedostatek zajímavých start-upů přitom 
zvyšuje konkurenci.

ATRAKTIvní PRoSTřEdí. Podle odborníků zazname-
nává Česká republika vysoké procento zahraničních 
investic.

hou domluvit. Současná situace v tuzemsku je 
přitom ve znamení přetlaku peněz. Omezený počet 
zajímavých projektů tak vede k velké konkurenci. 
To potvrzuje i portfolio manažer investičních fondů 
skupiny DRFG Josef Eim. Podle panelistů se ale 
situace vyvíjí pozitivním směrem. Přibývá zají-
mavých příležitostí v oblasti start-upů, a to i díky 
pozitivním příkladům, které lákají. 

tuzemský dluhopisový trh
Poslední panel se zaměřil na dluhopisový trh 
v České republice. Podle řečníků je na něj i v glo-
bálním měřítku pohlíženo poměrně pozitivně. 
Výhodu představuje ekonomická výkonnost 
i politická stabilita. Podle výkonného ředitele JP 
Morgan Česká republika, Slovensko a Maďarsko 
Jiřího Švarce se tak tuzemsko začíná vyčleňovat 
z takzvaných emerging markets a blíží se vyspě-
lým trhům. Na trh by přitom měl ideálně vstoupit 

ještě větší počet firem. Čím více jich přijde, tím 
bude kvalitnější, uvedl vedoucí oddělení kapitálo-
vých trhů ministerstva financí Aleš Králík. 
Důvodů, proč dluhopisy představují atraktivní for-
mu financování, je přitom hned několik. „Zajímavé 
jsou i v současné době, kdy jsou peníze v bankách 
levné,“ popsal právník a společník právnické firmy 
PRK Partners Martin Aschenbrenner. Nejde totiž 
pouze o cenu peněz, ale i fakt, že v případě dluho-
pisů nejsou firmy tak svázané ve svém byznyse, 
jako když si půjčí u bank. Ty představují větší 
kontrolu. 
Slovenskou zkušenost na konferenci představil 
člen bankovní rady Národní banky Slovenska Ka-
rol Mrva. „Mnoho státních slovenských dluhopisů 
je vlastněno zahraničními investory. Sekundární 
trh se státními dluhopisy prakticky nefunguje a je 
nelikvidní, obchoduje se jen kolem 20 procent,“ 
popsal. Markéta Žižková
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www.nejlepsi-investice.cz

Napište nám Vaši nejlepší investici
a vyhrajte iPhone, iPad, GoPro...

Moje nejlepší
investice
byla 168 korun
ve čtrnácti
letech do 
kytary.

Pa
lo

 H
ab

er
a

Zp
ěv

ák
, s

kl
ad

at
el

Ačkoli jsou dnes on-line dostupné všechny možné 
burzovní informace a člověk si může, například 
o zmíněných diamantech, dohledat nepřeberné 
množství informací, nikdy se mu nepodaří získat 
autentickou zkušenost s investičním prostře-
dím v JAR, tedy pokud tam dlouhodobě nežije. 
„V DRFG jsme přesvědčeni, že právě hluboká 
vlastní zkušenost s prostředím a společensko-
politickým klimatem je pro dobrou investici 
základ,“ říká David Rusňák, majoritní vlastník 
a předseda představenstva investiční skupiny 
DRFG.

retailové prostory
Nemovitostní fond DRFG AIF Real Estate Fund 
investuje pouze do již realizovaných a po ekono-
mické a obchodní stránce fungujících projektů, 
a to výhradně v České republice. „V portfoliu 
fondu lidé naleznou stavby, které sami důvěrně 
znají, do kterých chodí nakupovat, které si prostě 
umí představit,“ dodává Rusňák. Ve fondu jsou 
nemovitosti v hodnotě 210 milionů korun, jejichž 
zaúvěrovanost dosahuje 40 procent. Do fondu, do 
kterého patří například budovy prodejen nábytku 
Jysk, tento rok přibudou nemovitosti za dalších 
nejméně 300 milionů korun.
DRFG ale neustále vyhledává nové investice 
v oblasti nemovitostí, nedávno koupila například 
Retail Park Vyškov nebo budovu, ve které v Praze 
na Chodově funguje prodejna Decathlon. „Zají-
mají nás hlavně retailové prostory. Pro ekono-
mické posouzení v rámci due diligence využívá-
me silného interního analytického zázemí, při 
technickém posouzení spolupracujeme s archi-
tektonickou a projekční společností A PLUS,“ říká 
analytik společnosti DRFG Josef Eim. „Plánovaný 
čistý cílový výnos pro klienty předpokládáme na 
úrovni 4,5 procenta,“ dodává.

investice za 2,5 miliardy
Nemovitosti jsou pro DRFG klíčovou oblastí, 
ale zdaleka ne jedinou, na kterou se soustředí. 
Nedávno skupina oznámila vstup do oblasti 
zdravotnictví, přesněji řečeno na lékárenský 
trh. „I zde se držíme naší filozofie investování 
do blízkých věcí. Dlouho a pečlivě jsme hledali 
partnera, který dokonale zná český trh s lékárna-
mi. Našli jsme ho v Rudolfu Matějkovi, který se 
v segmentu pohybuje přes dvacet let. Naší ambicí 

je stát se trojkou na trhu a konsolidovat trh, který 
je v Česku stále ještě velmi roztříštěný,“ vysvět-
luje Rusňák. Do rozvoje lékárenského projektu in-
vestuje DRFG 300 milionů korun. Další investice 
ale plánuje DRFG i ve zbylých segmentech, ke kte-
rým upíná svoji pozornost – v telekomunikacích 
a energetice. „Aktuálně dostavujeme teplárnu ve 
Šternberku se souhrnným instalovaným výko-
nem 5,6 MW, která bude v letošním roce uvedena 
do provozu. V oblasti telekomunikací se zajímá-
me především o výstavbu a optimalizaci infra-
struktury mobilních sítí. V tomto ohledu pro nás 
byla klíčová akvizice zlínské společnosti Suntel, 
která je v této oblasti špičkou v oboru,“ dodává 
Rusňák. Celkově plánuje v letošním roce DRFG 
investovat 2,5 miliardy korun. Kromě vlastních 
zdrojů a bankovního krytí vydává DRFG také 
dluhopisy pro kvalifikované investory.

Jít příkladem
DRFG cítí společenskou odpovědnost, podporuje 
sportovce a věnuje se i osvětové činnosti. Nedáv-
no skupina spustila projekt Nejlepší investice, 
ve kterém lidi motivuje sdílet jejich investiční 
příběhy, za což mohou získat zajímavé ceny. „Do 
projektu jsme zapojili známé osobnosti sportov-
ního a kulturního života, které vyprávějí, co byla 
jejich nejlepší investice. Pro Pala Haberu to třeba 
byla kytara, pro Karla Šípa děti,“ vysvětluje šéf 
marketingu DRFG Tomáš Kreisler. Privátní inves-
tování je v Česku v porovnání s ostatními zeměmi 
na západ od nás pořád nedostatečně vyvinuté, 
lidé si často peníze schovávají „do polštáře“ nebo 
své peníze ukládají do spořicích či do pojišťova-
cích produktů. „Často je na vině právě zmíněný 
přetlak investičních možností a jejich neucho-
pitelnost a geografická vzdálenost. Věříme, že 
se nám podaří postupně investiční chování lidí 
v Česku změnit,“ uzavírá Rusňák.
 -lum

Investujte do věcí,  
které jsou vám blízké
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Současný globalizovaný a internetem 
propojený svět nabízí potenciálním 
investorům nepřeberné množství 
možností. Stačí sednout k počítači 
a za pár minut má člověk 
zainvestováno ve fondu, který se 
soustředí na jihoafrické diamanty 
a je spravovaný společností sídlící 
v Japonsku. Lákavost a snadnost 
takových investic má ale svoji 
odvrácenou tvář. 

RozŠířEní PoRTFoLIA. Nemovitosti jsou pro DRFG 
klíčovou oblastí, ale zdaleka ne jedinou, na kterou se 
soustředí. Nedávno například skupina oznámila vstup na 
lékárenský trh.
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 Na Prague Capital Market Summitu zazněla in-
formace o historicky osmi dluhopisech emitovaných 
společností BH Securities, jaký průměrný úrok mohou 
klienti očekávat?
Společnost BH Securities v posledních dvou letech 
emitovala dluhopisy s různými parametry, kdy 
některé z emisí byly zajištěné a jiné ne. S ohledem 
na období, ve kterém byly emise dluhopisů realizo-
vány, byl výnos nastaven na 7,25 až 10,5 procenta. 
V této souvislosti je třeba si uvědomit, že oče-
kávání emitentů a investorů se vyvíjí s ohledem 
na jejich investiční příležitosti a úroveň úrokových 
sazeb v ekonomice. Je tedy možné, že do budouc-
na budou emitenti vydávat dluhopisy i s nižším 
výnosem než 7,25 procenta pokud nebudou mít 
možnost extrémně dobrého zajištění.

 Jak vnímáte regulovanou nabídku nelistovaných 
emisí dluhopisů? Existuje nějaký dohled ČNB, komu 
jsou tyto dluhopisy nabízeny?
V současnosti je regulace privátních nabídek 
dluhopisů na optimální úrovni. V případě, že jsou 
emitovány dluhopisy v rámci veřejných nabídek, pak 
je nezbytnou součástí emise i schválený prospekt 
dluhopisu, když schválení je ze strany České národní 

banky. U všech 
emisí dluhopisů 
je vztah mezi 
investorem 
a emitentem za-
ložen na důvěře 
a skutečnosti, 
že v současné 
době je nabídka 
dluhopisů smě-
řována primárně 
ke zkušeným 
investorům, kteří 
jsou schopni vy-
hodnotit riziko 
emitenta, respek-
tive příslušné 
emise. Dále je 
v zájmu obou 

stran, aby emise byla včas a řádně splacena, protože 
při jakémkoliv zpoždění ze strany emitenta nemůže 
tento očekávat v budoucnu další úspěšnou emisi.

 Kolik emisí korporátních dluhopisů jste v poslední 
době zaznamenali?

V současné době se jedná o rozvíjející se trh a proto 
větších nabídek korporátních dluhopisů není mno-
ho. V této souvislosti je třeba upozornit, že emise 
dluhopisů, o kterých je možno se v širším okruhu 
dozvědět, jsou pouze ty, jež jsou v zaknihované 
podobě vedené u Centrálního depozitáře. O emisích, 
které jsou v listinné podobě, se i mezi odbornou 
veřejnost dostane velmi málo informací, a většina 
emisí je tak realizována bez vědomí širšího trhu.

 Chystá společnost BH Securities v dohledné době 
další emise?
Ano, společnost BH Securities očekává, že v letoš-
ním roce bude prezentovat tři až čtyři nové emise 
korporátních dluhopisů. Přesné parametry těchto 
dluhopisů však budou prezentovány až ve chvíli, 
kdy budou stanoveny emitenty a budou připraveny 
všechny potřebné dokumenty.  -lum

Ekonomiku středo- a východoevropských zemí 
také povzbuzují další faktory: nízká inflace a ze-
jména nízké úrokové sazby. Ty totiž usnadňují fir-
mám přístup k úvěrům a snižují jejich kapitálové 
náklady. Pozitivní roli hraje také nízká cena ropy 
a dalších komodit, které tvoří vstupy do ekono-
miky. Navzdory geopolitickému neklidu zůstává 
„náš“ středo- a východoevropský region relativní 
oázou klidu. Přesto se některé obavy nevyhýbají 
ani středoevropským akciovým trhům.

Čína a ropa. spolehlivé zdroJe přehnaných obav
Čínská ekonomika přechází od industriálního 
na spotřebitelský model fungování. A tato změna 
vyvolává u některých investorů obavy. Ovšem – 
jak ukazuje realita – čínská ekonomika navzdory 
obavám stále robustně roste. 
Nízká cena ropy sráží ceny některých akcií 
a korporátních dluhopisů. Obavy se ale týkají 

zejména regionů, které jsou závislé na příjmech 
z exportu ropy a komodit (Rusko, Blízký východ, 
Latinská Amerika). Evropské ekonomiky jsou 
na dovozu ropy do značné míry závislé a pokles 
cen znamená pro většinu firem i domácností nižší 
náklady. A tím také úspory, které mohou vynalo-
žit na nákup dalšího zboží a služeb. Díky přetlaku 
nabídky ropy (vysoké zásoby a nová naleziště) 
nelze očekávat prudký růst její ceny. 

neJzaJímavěJší středo- a východoevropský trh? 
rumunsko
Dosud bývá rumunský trh řazen mezi takzvané 
„Frontier Markets“ (hraniční trhy). Nepatří stále 
ještě ani mezi takzvané „rozvíjející se trhy“ jako 
například český akciový trh. Rumunsko potřebuje 
ještě uvést na akciový trh více titulů, zvýšit denní 
objemy obchodů na burze a zefektivnit některé 
burzovní investiční procesy. V horizontu přibliž-

ně dvou až tří let lze ale tuto změnu očekávat. 
Změna vyvolá silnou poptávku po rumunských 
akciích ze strany investorů, kteří dnes (například 
z regulatorních důvodů) nemohou v Rumunsku 
investovat. Trh jako celek bude atraktivnější, sníží 
se riziková přirážka a lze očekávat přirozeně růst 
cen rumunských akcií. Na tom budou moci vydě-
lat ti investoři, kteří si cestu na rumunský akciový 
trh najdou dříve.

investiČní tip:  
fond nn (l) international romanian equity
Podílové fondy obecně představují pro běžné 
investory jednoduchý nástroj pro vstup na trhy, 
které jsou jinak pro individuální investory 
těžko dostupné. Například investováním 
do rumunského trhu prostřednictvím fondu 
se investor vyhne starostem s nelikvidními 
akciovými tituly. Fond totiž můžete na rozdíl 
od nelikvidních akcií kdykoliv odprodat a získat 
peníze během pár dní. Investicí přes fond 
odpadá také jazyková bariéra a potíže vyvolané 
neznalostí prostředí.
Konkrétním příkladem vhodného fondu může 
být NN (L) International Romanian Equity Fund, 
který je zároveň vůbec největším akciovým fon-
dem na rumunském trhu. Fond byl založen v roce 
2008 a podléhá nejpřísnější regulaci EU. Většinu 
majetku (60 procent) investuje fond na rumun-
ském trhu, nevyhýbá se však ani dalším středo-
evropským trhům. Fond naopak v současnosti 
neinvestuje do rizikových oblastí, jako je Turecko 
nebo Rusko. Fond řídí mezinárodní tým předních 
expertů české divize NN Investment Partners 
s centrálou v Praze.
 Igor Müller, portfolio manažer NN Investment Partners

Regulace privátních nabídek 
dluhopisů je na optimální úrovni

Investiční příležitosti ve střední 
Evropě – premiant Rumunsko

Na otázky týkající se dluhopisového trhu odpovídá Pavel Borovička, který aktuálně 
zastává pozici head of sales department ve společnosti BH Securities.

Ekonomiky zemí střední a východní Evropy vykazují ve srovnání s eurozónou 
více než dvojnásobný růst a viditelně se přibližují ekonomické úrovni 
vyspělých západních zemí. Nezaměstnanost je nízká, domácí poptávka je na 
vysoké úrovni a firmy i celé státy realizují dlouho odkládané investice. Jedním 
z investičně nejzajímavějších trhů v regionu je Rumunsko, které do značné 
míry kopíruje pozitivní vývoj v Česku, Polsku a Maďarsku z devadesátých let.

PAvEl BorovičKA
Na kapitálových trzích působí od roku 1997, kdy začínal 
ve společnosti Renesance burzovní, v následujících 
letech vedl obchodní oddělení u několika obchodníků 
s cennými papíry. Během svého působení v BH Securities 
zavedl ve společnosti pro klienty velké množství produk-
tů, které výhodně diverzifikují jejich portfolia a přináší 
zajímavé zhodnocení i při volatilitě na veřejných trzích.
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 Jak si Česká republika stojí jako investiční desti-
nace v lokalitě středoevropského i celoevropského 
regionu? Na co CzechInvest investory láká?
Velkou výhodou České republiky je její geogra-
fické umístění v centru Evropy. Je odsud blízko 
jak na západní, tak na východní trhy. Díky tomu 
máme i kvalitní datovou, dopravní i energetic-
kou síť, což investoři při hledání vhodné lokality 
samozřejmě zohledňují. Výhodou je i naše dlouhá 
průmyslová tradice a technické schopnosti 
našich lidí. Investoři oceňují i stabilní prostředí 
a podporu, kterou investice, a tudíž vznik nových 
pracovních míst, mají v poslední době u čelních 
představitelů státu.

 Česká republika investorům poskytuje také inves-
tiční pobídky. Ty jsou teď ale o hodně nižší, než tomu 
bylo dříve. Proč k tomu došlo?
Evropská komise Českou republiku podle 
údajů HDP vyhodnotila jako zemi, která už 
nepotřebuje tak vysokou míru podpory inves-
tic. Investiční pobídky jsme proto byli nuceni, 
zjednodušeně řečeno, snížit ze 40 na 25 pro-

cent. Našim 
okolním 
sousedům 
přitom zůstala 
zachována 
původní výše 
podpory, což 
nás v očích 
potenciálních 
investorů zne-
výhodnilo.

 Jak jste na to 
reagovali?
Museli jsme 
v CzechInvestu 
provést jisté 
strukturální 
změny. Omezili 
jsme admi-

nistrativu a posílili řady kolegů, kteří jsou tzv. 
„v první linii“, tedy v přímém kontaktu s klientem 
ať už na centrále, nebo jako zahraniční zástupci 

v klíčových světových destinacích. Zásadní bylo 
zvýšit aktivitu.

 Velkým tématem jsou v poslední době investice 
z Číny. I tam máte svého zahraničního zástupce?
Agentura CzechInvest má v Číně své zahraniční 
zastoupení od roku 2002. V roce 2011 se z důvodu 
lepšího zacílení na zájmové lokality přesunulo 
z Hongkongu do Šanghaje. Zaměřujeme 
se na lokalitu provincií Anhui, Jiangsu, 
Zhejiang, Fujian a Liaoning, odkud by do České 
republiky mohly plynout investice z oborů, 
jako je automobilový průmysl, strojírenství 
a elektrotechnika, zejména směrem ke spolupráci 
na vývoji nových hi-tech produktů.

 CzechInvest se zaměřuje spíše na dojednávání 
investic z výroby, technologických center a center 
sdílených služeb. Nebo se zabýváte i kapitálovými 
investicemi?
Jde nám opravdu hlavně o investice do oblastí, kde 
budou vznikat nová pracovní místa, tj. kombinace 
kapitálu a know-how. Loni jsme například dojed-
nali investice, které u nás vytvoří kolem 14 tisíc 
nových pracovních míst. Kapitálovými investi-
cemi se ale také zabýváme v rámci služeb malým 
a středním podnikům. Úspěšně tak provozujeme 
projekt kapitálových účastí CzechLink, kdy pro-
pojujeme úspěšné české firmy se strategickými in-
vestory. Firmy toho využívají, když potřebují nově 
investovat, hledají partnera pro vstup na nové 
zahraniční trhy, anebo její majitelé bez nástupce 
řeší, komu svůj byznys předají. Tak, aby to bylo 
zajímavé pro obě strany.  -lum
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 Změnilo se něco v oblasti private equity v posled-
ním období? 
Private equity firmy se zabývají dvěma hlavními 
oblastmi činností: získáváním kapitálu od inves-
torů a alokací a zhodnocováním tohoto kapitálu 
ve firmách. Zaznamenali jsme nové trendy v obou 
oblastech. Pokud jde o fundraising, zatímco dříve 
převažovaly mezi našimi investory mezinárod-
ní instituce, v posledním roce se zvýšil zájem 
místních institucionálních investorů. V aktuálně 
upisovaném fondu GPEF III, kde je nyní malým 
a středním firmám k dispozici 70 milionů eur, 
jsou investory mimo jiné Česká spořitelna, IKS 
Komerční banky, Kooperativa a Česká podnikatel-
ská pojišťovna. 

 Za situace, kdy je na trzích přemíra likvidity, asi 
nebyl problém zajistit pro nový fond dostatek kapitálu, 
je to tak? 
Jak se to vezme. Se svými kolegy jsme absolvovali 
desítky prezentací po celé Evropě, takže nelze 
říci, že peníze přijdou samy. Nicméně my máme 
jednu velkou výhodu. Investoři se rozhodují 
především podle prokázaných dlouhodobých vý-

sledků a stabilní společné historie týmu – a v tom-
to jsme na českém trhu téměř bezkonkurenční. 
Po více než patnácti letech existence jsme letos 
poprvé „oversubscribed“, tedy investoři nabízejí 
více kapitálu, než je odsouhlasená velikost fondu 
GPEF III.

 Jak se změnil v poslední době přístup k alokaci 
a zhodnocování kapitálu ve firmách?
Vzhledem k tomu, že se v poslední době zvýšila 
dostupnost bankovního financování, vzniká pro 
private equity fondy větší konkurence při umis-
ťování kapitálu. Na druhé straně je významným 
zdrojem investičních příležitostí generační obměna 
vlastníků ve firmách.

 Co považujete z hlediska private equity fondů 
za nejdůležitější právě v oblasti řízení firem, které máte 
v portfoliu?
Důležité je připomenout, že private equity fondy 
sice rozhodují o investicích, ale zainvestované 
firmy přímo neřídí. Pro budování investičního 
příběhu, či přesněji řečeno investičního úspěchu, je 
proto zcela klíčová spolupráce s kvalitními mana-
žery, kteří mají rozhodující a nezastupitelnou roli 
při zvyšování hodnoty podniku, a tudíž pro dosa-
žení atraktivní návratnosti vloženého kapitálu. My 
v Genesis Capital proto věnujeme velkou pozornost 
složení vrcholového managementu firem. Pokud 
ve výjimečných případech zjistíme, že se hodnota 
firem nezvyšuje, je naším úkolem neúspěšné mana-
žery včas vyměnit. -lum

Spolupráce s kvalitními 
manažery je klíčová
Managing partner společnosti Genesis Capital připomíná, že private equity fondy sice 
rozhodují o investicích, ale zainvestované firmy přímo neřídí. „Proto věnujeme velkou 
pozornost složení vrcholového managementu. Pokud ve výjimečných případech 
zjistíme, že se hodnota firem nezvyšuje, je naším úkolem neúspěšné manažery včas 
vyměnit,“ říká Jan Tauber.

Posílili jsme řady „v první linii“
CzechInvest zprostředkovává do České republiky zahraniční i tuzemské investice, 
podporuje malé a střední české podniky a napomáhá vzniku nových pracovních míst. 
O investičním prostředí ČR, ale například i o projektu CzechLink, který propojuje 
investory s českými podniky, promluvil generální ředitel agentury Karel Kučera.
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NEJVĚTŠÍ KONGRESOVÝ 
HOTEL V EVROPĚ

Blažimská 1781/4, 149 00 Praha 4, tel.: +420 267 284 111, e-mail: sales@tophotel.cz  www.tophotel.cz

KONGRESY & KONFERENCE
 Kongresové prostory s kapacitou až 5000 míst 

 (5 sálů, 16 salónků)
 TOP Congress Hall až pro 2000 osob
 Možnost variabilního uspořádání, výborná   

 akustika,  TV přenosy
 Parking až pro 800 vozů

UBYTOVÁNÍ ****
 810 pokojů typu 4*, Business apartmány,   

 Prezidentské apartmá, bezbariérové pokoje
 Wellness (sauna, vířivka, bazén, masáže, fi tness,   

 solárium)
 5 tenisových kurtů a bowling
 Thajské masáže, sportovní a shiatsu masáže
 Japonská zahrada s fontánami

CATERING
 Exkluzivní catering (možnost externí objednávky)
 Hrdý dodavatel Pražského hradu
 5 stylových restaurací a 3 bary
 BOHEMIA TOP Restaurant (VIP restaurace 

 ve francouzském stylu s výhledem na Prahu)
 Zahrada a venkovní terasy s grilováním 

 až pro 800 osob

TOP Hotel_inzerce_225x148.indd   1 23.03.16   15:24
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 Součástí českého kapitálového trhu jsou řadu let 
i fondy pro kvalifikované investory (FKI). Jak jsou 
v dnešní době atraktivní?
Pro fondy kvalifikovaných investorů byl důležitým 
milníkem rok 2014, kdy začala platit nová legis-
lativa umožňující vytvářet pokročilé investiční 
struktury. Vzhledem k tomu, že FKI neinvestují 
pouze do cenných papírů, a naopak se velmi často 
zaměřují na reálná či alternativní aktiva, nevystačí 
si s obvyklou formou podílového fondu. Nyní je tak 
v České republice možné uvádět produkty srovna-
telné se zahraničními standardy, o které je u zku-
šených investorů zájem. Příkladem jsou fondy 
typu SICAV, do kterých mohou zájemci investovat 
průběžně, a přitom mají garantován zpětný odkup 
svých cenných papírů. Správci investičních fondů 
se tedy mohou více soustředit na rozšiřování 
produktové nabídky podle představ svých klientů. 
Dokladem je neustále rostoucí počet otevřených 
fondů s různorodým investičním zaměřením, které 
cílí na stále širší okruh investorů.

 Souvisí tento 
trend se sníže-
ním minimální 
investované 
částky?
Úprava 
minimální 
investice zpět 
na historický 
limit jednoho 
milionu korun 
je důležitou 
pozitivní 
změnou pro 
zakladatele 
fondů 
i investory. 
Přestože by 
snížení mělo 

začít teprve platit, již nyní přivádí k FKI zájem 
těch investorů, pro které byl více než trojnásobný 

limit překážkou. Jakmile nabude změna 
účinnosti, bude to dalším impulzem pro zájem 
o tento typ investování.

 Mění se ještě nějaké další investiční parametry?
Součástí novely je řada dalších úprav, které jsou 
spíše technického charakteru a pro investory 
nejsou podstatné. Do budoucna bychom uvítali 
vylepšení možnosti přestupu investora mezi 
jednotlivými podfondy, které můžeme jednoduše 
vytvářet pro různé investiční strategie, a dále 
také možnost investovat pouze do jednoho 
aktiva, například v oblasti komodit.

 Dá se odhadnout budoucí vývoj FKI v ČR?
Bude se zvyšovat počet investorů a bude klesat 
průměrná hodnota investované částky. FKI 
budou přístupnější širšímu okruhu investorů, 
jimž přinesou nové příležitosti zhodnotit své 
prostředky pomocí investičních aktiv, která pro 
ně dříve nebyla dostupná. Příkladem mohou být 
investice do privátně vlastněných firem nebo 
velkých nemovitostních projektů. Samozřejmě 
to vše za předpokladu, že budeme v ČR schopni 
vytvářet a udržovat stabilní a investičně vstřícné 
prostředí.
 -lum
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Počet investorů se bude zvyšovat
Fondy kvalifikovaných investorů budou přístupnější širšímu okruhu investorů, 
jimž přinesou nové příležitosti zhodnotit své prostředky pomocí investičních 
aktiv, která pro ně dříve nebyla dostupná, říká generální ředitel investiční 
společnosti AMISTA Ondřej Horák. 



nEjnovějŠí InvESTIční TREndy. V prostorách 
České národní banky se sešlo přes dvě stě hostů, kteří 
měli možnost vyslechnout přednášky více než dvaceti 

odborníků. 

AKTUALITy,  
KTERé hýboU TRhEM.  

Účastníky konference Prague  
Capital Market Summit přivítal 

Josef Eim, portfolio manažer 
investičních fondů skupiny DRFG.

dobA dIGITALIzACE. Generální ředitel 
Burzy cenných papírů Praha Petr Koblic 

(vpravo) a bývalý generální ředitel České 
spořitelny Pavel Kysilka se zamýšleli nad 
změnami, které do obchodování přinese 

robotizace.

LIbERáLní EKonoMKA. 
Nejsem příznivkyní investičních 
pobídek, uvedla hlavní ekonomka 
České bankovní asociace Eva 
Zamrazilová.
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